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Toată atenția pregătirii utilajului 
necesar muncilor de vară

Cine trece în aceste frumoase zile 
ide primăvară prin stepa dobrogea
nă ori prin Bărăgan este plăcut 
impresionat de frumusețea lanuri
lor de gnu, orz și ovăz care undu
iesc în bătaia vîntulul. Lanurile de 
orz — Ici, colo — și-au schimbat 
culoarea în galben, semn că nu pes
te mult timp va începe secerișul. 
Oameni prevăzători, mecanizatorii 
din S M.T.-uri au reparat bine utl- 

' iajul ce va fl folosit la executarea 
muncilor din vară.

In regiunea București, printre cel 
' care au terminat încă de la sflrșl- 

tul lunii trecute repararea utilaju
lui necesar viitoarelor munci agri
cole, se numără șl mecanizatorii de 
ia S.M.T. Gomenl. „Tractoriștii 
noștri, spunea de curînd tov. Ing. 
■Ion Crlstoloveanu, care au încheiat 
cu succes campania muncilor de 

Jp primăvară îndeplinind planul de 
producție în proporție de 127 la 
sută, dau bătălia pe două fronturi. 
Pe de o parte, el execută în conti
nuare lucrările de prășit mecanic pe 
ogoarele unităților agricole coope
ratiste din raza de activitate a sta- 
!ț unii, iar pe de alta se pregătesc 
pentru muncile de vară. In acest 
scop, întregul inventar a fost veri
ficat, reparat și pus la punct. Au 
fost reparate toate cele 13 seceră- 
tori-legătorl, 20 batoze, 6 combine, 
precum șl alte mașini agricole ce 
au necesitat reparații. Pe de altă 
parte, personalul agronomic a revi
zuit șl completat contractele înche
iate cu unitățile deservite. In pre
zent. față de 12.900 hantri, cît pre
vede planul în campania de vară, 
s au încheiat contracte de lucrări 
într-un volum de 13.200 hantri".

Lucruri bune privitoare la pregă
tirea utilajului se pot spune și des
pre S.M.T.-urile din Frăsinet, Tătă- 
răștl, Andrășești, Putineiu, Rîloasa, 
Urzicenl și Videle. Pînă la data de 
1 iunie, mecanizatorii înohelaseră

Pentru punerea în valoare 
a terenurilor erodate

Luni, 6 iunie, au început la In
stitutul Agronomic din București 
lucrările consfătuirii Internaționale 
privind „Punerea în valoare a te
renurilor în pantă, erodate, prin 
cultura viței de vie", organizată po
trivit recomandărilor Comitetului 
pentru coordonarea cercetărilor ști
ințifice în agricultură șl silvicultu
ră.

La consfătuire participă specia
liști din R. P. Bulgaria, R. Ceho
slovacă, R. P. Chineză, R. P. Romî- 
nă, R. P. Ungară, U.R.S.S., precum 
șl reprezentanți al Comisiei per
manente a Consiliului de Ajutor E- 
conomic reciproc pentru colaborare 
economică și tehnico-științifică în 
domeniul agriculturii.

In cuvîntul de deschidere tov. 
Marin Stancu, adjunct al ministru
lui Agriculturii, după ce a salutat 
pe participanțll la consfătuire, a

La fabrica de îngrășăminte chimice „Petru Poni“

Pentru chimizarea agriculturii noastre
Cîți gnl au trecut de atunci ? Răz

boiul se terminase. Cred că era prin 
vara anului 1945 clnd am venit îm
preună cu bătrînul dascăl, de chimiie 
să vizităm fabrica; să urmărim aici 
procesul industrial de fabricație e aci
dului sulfuric. Am trecut atunci prin 
cîteva secții cu pereții mîncați de 
colții acizilor și ne.a «imit nu atît 

( procesul de fabricație cît. modul primi
tiv de lucru, instalațiile 'degradate ale 
fabricii, Cîteva rezervoare cu acid sul. 

i furie care se spărseseră mai de mult, 
tnfiltrîndu-se în pămănt provocaseră 

* sulfatizări, atacaseră fundațiile clădi- 
( rilor, vechi și ele, amenințîndu.le cu 

dăirîmarea- Măsuri de protecția mun- 
6 cli ? Le-am văzut concret în hainele 
’ ciuruite de acizi ale muncitorilor. în 

arsurile negre vineții de pe brațele lor.
Intr-un colț al așa zisei fabrici, 

după ce. am ocolit mormane de pămînt 
am intrat într.p adevărată magherniță. 
Patru muncitori amestecau în niște 
tăvi lungi de 2 metri și late de 1 me
tru, făină de oase peste care puseseră 
acid sulfuric. După un timp încarceu 
amestecul acesta în roabe și* 1 îl depozi
tau stivă, într-un colț ca să se dos
pească-

Colectiviștii din comuna Munteni, 
raionul Tecuci, au însămînțat anul 
acesta 600 de ha cu grîu, care pro
mite o producție sporită. In foto
grafie : președintele gospodăriei îm
preună cu Inginerul șl secretarul or
ganizației de partid din gospodărie, 
controlează stadiul în care se află 

cultura de grîu.

sînt azi nu mai prejos de. cele străine.
Un eveniment de seamă în viața 

țării cum este cel de-al treilea Con
gres al partidului a trezit In rîndul 
muncitorilor, tehnicienilor și ingineri
lor fabricii un puternic entuziasm. Ei 
și-au majorat angajamentele luate pe 
anul i960' astfel înclt să obțină eco
nomii la prețul de cost de 1.130.000 
lei și beneficii de 1.130.000 lei.

Gu ocazia studierii și prelucrării 
proiectului de Directive, muncitorii și 
tehnicienii și-au majorat din nou an
gajamentele:. economiile , la prețul de 
cost vor fi de 1-340.000 lei și benefi
ciile de 1.230.000 lei.

Printre cei care și-au luat angaja
mente de mare răspundere sînt candi
datul de partid inginer Alexandroaia 
Ion (va da 2.000 tone superfosfat fizic 
peste plan și încă 50.000 lei economii), 
inginerul Ignatenco Gh., șeful secției
I a acid sulfuric (1.000 tone acid sul
furic peste plan și încă 120.000 lei eco
nomii la premii de cost), comunistul 
Sta-nciii Mihai, muncitorii secției IV 
decuprare, 1-aborantii și aFii.

In anul 1965 uzinele noastre de în
grășăminte chimice vor trebui să li
vreze agriculturii peste 2 milioane tone 
de îngrășăminte minerale (circa 
500.000 de tone la substanță activă), 
și cel puțin 26.000 tone de antidăună- 
tori- In cifre aceasta ar însemna un 
spor de producție în fiecare an de cir
ca 4 milioane tone cereale sau circa 
15 milioane tone cartofi. Agricultura 
are astăzi nevoie de îngrășăminte chi
mice variate. Mîine va avea nevoi șl 
mai mari.

Chimizarea agriculturii deschide ca
lea sigură a măririi recoltelor la hec
tar, căci viitorul agriculturii noastre 
socialiste este strîns împletit de cel 
al chimiei, al mecanizării, al științei, 
intr-o indestructibilă șl puternică uni- 
tate;
.. ^TtUCIAN CURSARU i

Vă puteți imagina oe, cantîtăti de 
’gaze otrăvitoare pluteau îmbibînd ae
rul, hainele și plămînii acestor munci
tori.

Azi fabrica de îngrășăminte chimice 
din Valea Călugărească este o unitate 
nouă, modernă a tinerei noastre in
dustrii chimice. La intrarea în fabrică 
muncitorii au înălțat bustul savantului 
romîn Petru Poni — al cărui nume a 
fost dat și fabricii.

Totul a fost reconstruit din temelii. 
In locul vechilor maghernițe au fost 
ridicate instalații noi, după proiecte 
romînești cu utilaje produse în țară. 
.Instalația de decuprare a fost prima de 

■ acest fel realizată în tara noastră. Din- 
țr-un producător modest de acid sul- 

| țStfo LabricqJ '«Petry Eoni"- ia .devenit 

acțiunea de pregătire a utilajului 
necesar muncilor de vară. Succesul 
obținut în aceste unități se datoreș- 
te îndeosebi bunei organizări a mun
cii de reparații. La reparatul trac
toarelor, bunăoară, s-a folosit meto
da ansamblelor combinată cu munca 
pe echipe. Acele tractoare care au 
necesitat reparații mai ușoare (în
grijiri tehnice nr. 3 șl 4), acestea 
s-au făcut de regulă pe teren, la 
locul de muncă al brigăzilor, fără 
a se mai cheltui timp șl bani .cu 
transportul lor la atelierul stațiunii. 
In dorința de a traduce în viață sar
cinile trasate de partid cu privire 
la realizarea de cît mal mari eco
nomii, mecanizatorii au folosit la 
reparații pe scară largă piesele re
condiționate. Cu unele mici excep
ții se poate spune că unitățile nu 

au dus lipsă de piese de schimb și 
materiale necesare reparațiilor. Au 
fost, deci, create condiții ca toate 
unitățile să raporteze, la data de 1 
Iunie, terminarea reparațiilor. Cu 
toate acestea, la acea dată, pe în
treaga regiune mal erau de reparat 
încă aproape 100 de batoze, 79 de 
combine CI șl S4, precum și un nu
măr mare de seceră torl-legă tori, mo
toare electrice pentru treier, selec
toare, combine de siloz, tocători de 
nutreț șd alt utilaj. Rămase mai în 
urmă cu reparațiile sînt S.M.T.-urile 
Ulmuleț, Lehliu, Toporu, Budești, 
Gîrbovl, Brîncenl, Cocioc și al
tele — unități care mat au de pus 
la punct unele batoze, combine, se- 
cerători-legătorl șl alt utilaj.

Nu peste mult timp, vor începe 
muncile de recoltare șl treierlș. 
S.M.T.-urile din regiunea București, 
codașe la reparații, au datoria să 
impulsioneze executarea acestor lu
crări pentru ca, în cel mal scurt 
timp să pună la punct parcul de 
mașini șl tractoare ce va fl solicitat 
în curînd pe ogoare.

I. LEȘEANU

făcut o scurtă expunere asupra ac
țiunilor întreprinse în țara noastră 
în scopul valorificării terenurilor e- 
rodate.

Participanții la consfătuire au 
prezentat referate șl au făcut schim
buri de păreri cu privire Ia com
plexul de măsuri pentru organizarea 
teritoriului destinat culturii viței de 
vie pe terenurile în pantă, pentru 
prevenirea și combaterea eroziunii 
solului, elaborarea de noi măsuri a- 
grotehnice specifice culturii viței de 
vie pe terenurile în pantă și, mai 
ales, pe cele amenajate în terase.

Membrii delegațiilor vor vizita 
stațiuni experimentale viticole și 
pomicole, gospodării agricole de stat 
șl gospodării agricole colective din 
regiunile Constanța, Ploeștl șl Pi
tești, unde se fac amenajări pentru 
plantații de viță de vie în terase.

în anii regimului de democrație popu
lară un important producător de îngră
șăminte fosfatice. Secția de supertos- 
fat este cea mai nouă și mai modernă 
instalație a uzinei, iar producția ei 
este în continuă creștere. Am străbă
tut o zilele acestea însoțit de inginerul 
Alexandroaia Ion. Cu 15 ani în urmă, 
în două magazii prăpădite muncitorii 
amestecau cu dîrgul — un fel de sapă 
cu două găuri .— în niște tăvi aidoma 
varnițelor ca să obțină cîteva zeci de 
kilograme de superfosfat. Astăzi o în
treagă fabrică modernă mecanizată și 
automatizată se deschide înaintea pri
virii. Hala în care sînt depozitate ios- 
ioritele de Kola sau Vietnam are la
turi și înălțime de cîteva zeci de me
trii. Bolovanii cafenii sînt sfărîmați la 
concasoare, măcinați, apoi pulberea ob
ținută este adusă de un ventilator în 
cîteva bunchere de beton. O stație de 
comandă' automată sincronizează toate 
aceste operații. Dacă un utilaj se op
rește din cauza unei defecțiuni, toată 
instalația se oprește automat. Cabine 
de comandă întîlnim și în alte secții. 
Bunăoară, la granularea supeefosfatu- 
lui praf (se știe că prin granulare 
acesta are o durată mai mare de ac
tivizare și se administrează mai ușor 
in sol). Instalația de granulare a su- 
perfosfatului este la nivelul tehnicii 
mondiale lucrînd cu indici superiori.

Încă în vara acestui an vor intra 
în probă, instalațiile de amonizarș a 
superfosfatului: astfel fabrica va livra 
agriculturii un îngrășămînt complex.

In secția reactorului l-am cunoscul 
pe șeful, de echipă, Bălan Ion, unul din 
cei mai vechi muncitori ai fabricii. Din 
amintirile lui se poate descifra isto
ria cutremurătoare a condițiilor în 
care au,lucrat muncitorii pe vremea 
foștilor patroni.

— Reactorul pe care îl vedeți, îmi 
povestește el, primește amestecul de 
fosforite și acid sulfuric. Gazele care 
se degajă sînt. aspirate de un ventila
tor putprnic. Materialul uscat, șolidifi-

Organlzînd bine lucrul șl muncind cu însuflețire, mecanizatorii din 
S.M.T. Zorleni, raionul Bîrlad, au terminat reparațiile la întregul uti
laj pe care îl vor folosi în campania de recoltare. In fotografie: un grup 

de mașini, gata pentru recepție.

Efectuează prașila a doua
Membrii cooperativei agricole de 

producție cu rentă „7 Noiembrie" 
din comuna Severineștl, raionul Tr. 
Severin, sînt convinși că aplicînd 
prașile mal multe șl de bună calita
te la culturile prășitoare vor obține 
producții mari la hectar.

Cu toate că ploile abundente că
zute în ultimul timp au cam împie
dicat muncile de îngrijire a cultu
rilor. totuși s-a reușit ca pînă la 3 
iunie să se efectueze 2 prașile (una

Colectiviști harnici
Anul acesta colectiviștii din co

muna Fîntînele, raionul Istria, au 
ieșit printre primii la prășltul cul
turilor. Pînă zilele trecute ei au 
terminat prașila I la cele 1.200 ha 
cultivate cu porumb iar acum au 
început prașila II la floarea-soare- 
lui și la sfeclă.

La fel de bine se desfășoară lu
crările de întreținere a culturilor 
și la gospodăria agricolă colectivă 
Săcele, din același raion. Și colec
tiviștii din Săcele au terminat pra
șila I la porumb și sînt aproape gata 
cu prașila II-a la sfecla de zahăr și 
floarea-soarelui. Pe cele 620 de ha 
cu porumb boabe și 130 de ha cu 
porumb siloz harnicii colectiviști 
din Săcele au aplicat prima prașilă 
în condiții foarte bune. Cărui fapt 
se datorește acest lucru?

Anul acesta, gospodăria a repar
tizat toate culturile pe echipe, fa
milii și oameni și se va aplica plata 
nu numai după zlle-muncă cl și 
după producție. Controlul din par
tea consiliului de conducere a fost 
de asemenea extrem de riguros.

însuflețiți de prevederile proiec
tului de Directive, colectiviști ca 
Tănăsoiu N„ Celac Ion, Cioară M. 
Ion, Codruț Ion, Bormac Ion, Oltea- 
nu N., Olaru Victor șl Slmion Va- 
sile, au executat cele mal bune lu
crări la prășit, fiind hotărîțl ca în

cat în reactor este tăiat de un dispo
zitiv și trimis de o bandă transportoa
re în hala de macerare. Pe vremea ca
pitaliștilor intram noi în pivnița unde 
se usca șuperfosfatul, fără mască, 
fără tifoane și-l căram afară cu roa
bele. Ne izbeau gazele, ne ardeau eso
fagul și pielea, ne înăbușeam. Dar 
trebuia să muncim cum om ști. Dacă ne 
plîngeam de ceva, inginerii nemți ți
pau la noi, ne făceau hoți și bandiți și 
ne amenințau cu concedierea. Nici în 
secții nu aveam ventilatoare, gazele 
umblau în voie. Ne otrăveau încetul 
cu încetul și ele și exploatatorii. La 
sec(ia de acid sulfuric se lucra cu cu
ptoare manuale, în care oamenii arun
cau pirita cu cupele, apoi o greblau. 
Tot ei cărau înhămat: cîte patru, res
turile de pirită la haldă. Nici nu se po
menea de grahice sau' troliu.

Ce să mai vorbim de accidentele de 
muncă. Tatăl meu, a căzut în timpul 
lucrului într-un bazin cu acid, sulfu
ric. După 30 de ani de muncă grea a 
rămas schilodit iar patronii nu i au 
dat nici o despăgubire. Cum să poți 
compara vechea fabrică, o alcătuire de 
maghernițe, fără vestiare, spălătoare, 
fără utilaj, cu această fabrică nouă, 
modernă, în care producem de sute de 
ori mai mult ca în trecut.

Secretarul organizației de partid a 
fabricii, care mă însoțește, tovarășul 
Rizea Ion îl corectează zîmbind:

— Producția a crescut pînă anul 
trecut de 10.698 de ori. Și cu fiecare 
an producția fabricii crește. Noi eva
luăm că sporul producției cerealiere 
rezultat pe ogoare prin administrarea 
superfosfatului produs de instalația 
urinei reprezintă cel puțin 200-000 de 
tone anual. Prin recuperarea fluorului 
din roca fosjatică, care înainte se pier
dea, am obținut fluorosilioatul de 
sodiu care șe poate întrebuința șl ca 
ierbicid-insecticid. Fabrica furnizea
ză și alți produși pentru in
dustrie. Șj putem să ne mîndrim 
cu calitatea’ produselor; rjoaștre care;
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Prețul 20 de bani

cu tracțiune animală șl una cu sapa) 
pe o suprafață de peste 20 de hecta
re cu porumb intercalat cu fasole și 
dovlect. Echipa condusă de Ion D. 
Safta este fruntașă în muncă, ea de
pășind zilnic norma de lucru, evi- 
dențlindu-se cooperatori ca Săbiescu 
Maria, Bîrlan Ioana, Frlmu Ioana și 
alții.

GH. BORONTEA 
corespondent

acest an să obțină peste 3.000 kg 
porumb boabe la hectar.

Ing. I. PERȘINARU

Planul lunar 
a fost îndeplinit in 15 zile
O săgeată care for

mează cu orizontala un 
unghi de 45 de grade, 
așa arată graficul creș
terii producției de lapte 
în gospodăria noastră 
pe ultimii trei ani. A- 
ceasta ne spune că, an 
de an, producția a cres
cut în ritm constant. 
Creșterea producției glo
bale a avut loc atît 
pe seama sporirii pro
ducției medii pe cap de 
animal, cît și pe seama 
măririi încărcăturii de 
vaci la suta de ha. 
Anul trecut, producția 
planificată pe cap de 
vacă furajată era de 
2.880 de litri de lapte 
și 0,60 viței. Produc
ția a fost depășită la 
amîndol indicii obți- 
nîndu-se 2.981 de litri 
și 0,82 de viței cu un 
consum mediu de circa 
8 unități nutritive pe 
ziua de furajare. Fap
tul că gospodăria a cul
tivat anul trecut 196 de 
ha cu porumb siloz ob- 
ținînd 23.630 de kg la 
ha a avut neîndoielnic 
o mare contribuție la 
obținerea acestor re
zultate.

Experiența anului 
trecut si generalizarea 
metodelor zootehnice 
înaintate practicate de 
muncitorii fruntași a 
permis gospodăriei noa
stre să obțină în acest 
an rezultate mult mai 
bune. In luna mai, am 
avut un procent scă
zut de vaci în lactație. 
Totuși, ca urmare a 
producției mari pe cap 
de animal in lactație, 
producția medie zilni
că se r.dică la 12 litri 
pe vacă furajată. Acea
sta a făcut ca olanul 
lunar să fie îndeplinit 
încă de la 15 mai. Tre
buie spus că producția 
de lapte pe cap de vacă 
va fi în lunile ce ur
mează In continuă creș
tere. Aceasta și din 
pricină că multe vaci 
sînt recent fătate și in 
plină putere de lacta- 
ție, iar altele vor făta 
în curînd. Toți mulgă
torii gospodăriei au în
semnate depășiri de 
plan. Astfel, Mihai Ta
kacs a dat peste plan 
circa 3.000 de litri de 
lapte, Coloman Bait tot 
atît, Francisc Sata și-a

Pentru mai buna gospodărire a satelor
Sub lozinca „Și satul la nivelul cen

trului de comună", locuitorii satelor 
regiunii Constanta întîmplnă Congre
sul al Ill-lea al P.M.R. cu numeroase 
acțiuni patriotice pentru dezvoltarea 
economiei locale și mai buna gospodă
rire a satelor.

In raionul Medgidia, de exemplu, 
numaj la executarea unor lucrări de 
sistematizare a străzilor locuitorii, an
trenați de deputății sfaturilor popu
lare, au efectuat de la începutul anu
lui peste 127.000 de ore de muncă vo
luntară. Numeroase brgăzi de muncă 
patriotică iau parte în prezent la con
struirea noilor case de cultură ca cea

In 14 safe și comune electrificate
Extinderea rețelei electrice la sate 

la șl în regiunea Oradea o tot mat 
largă dezvoltare. Numai în ultimii 
6 ani în această regiune au fost e- 
lectrificate mai multe sate decît în 
20 de ani de regim burghezo mo
șieresc.

In anul acesta sumele destinate 
electrificării de noi sate alocate din 
bugetele sfaturilor populare cit șl 
din contribuția voluntară a cetățeni
lor, sînt de 5 ori mai mari decît în 
anul trecut.

Pentru 2000 de ore de funcționare șl reducerea 
cu IO la sută a cheltuielilor pe fiecare tractor

Ne vom îndeplini angajamentele
Necesitatea creșterii cu un cit mai 

mare procent a productivității muncii, 
subliniată în mod deosebit in proiec
tul Directivelor Congresului al lll-lea 
al partidului, constituie în prezent una 
dintre preocupările cele mal arză
toare pentru fiecare membru al bri
găzii noastre de mecanizare completă.

Cum putem folosi mai bine tractoa
rele și mașinile agricole cu care este 
dotată brigada ? Cum putem obține in
dici mai înalți de exploatare a utila
jului ?

Iată întrebări care ne-au frămlntat 
îndelung, citind și discutînd despre 
importantele sarcini puse de către 
proiectul de Directive în fața gospo
dăriilor de stat.

Anul acesta, brigada noastră, com
pusă din șase tractoare, execută lu
crări pe suprafețe ce totalizează 620 
de ha (170 de ha cultivate cu grîu, 
100 ha cu mazăre, 100 ha cu borceag, 
50 ha cu măzăriche, 125 ha cu porumb 
boabe și 75 ha cu porumb siloz). Încă 
înaintea ieșirii la lucru, în campania 
de primăvară, noi ne am propus ca în 
acest an, — față de sarcina de a rea
liza cu fiecare tractor cîte 1.800 de 
ore lucru — să realizăm cel puțin cîte 
1.850 de ore. In acest scop, am repa
rat cu grijă setul de mașini reparti
zat și ne-am organizat în așa fel 
munca, incit să nu existe nici un fel 

Vlile gospodăriei de stat Bucium, regiunea Iași, promit în acest an 
o recoltă deosebit de bună. Pentru a feri via de atacul manei, munci
torii au început de cîteva zile stropirile cu zeamă bordeleză. In foto

grafie oameni din brigada, J-a a secției Petrărie, ța stropit.

depășit planul cu peste 
1.000 de litri, Petre Bal- 
cu circa 2.000 de litri, 
Gheorghe Stroie cu 
1.500 de litri etc.

Gospodăria și-a a- 
sigurat furajele verzi 
în cantităVle necesare, a 
extins pășunatul și ti
nerea efectivelor în ta
bere de vară, iar pen
tru iarnă a prevăzut să 
însilozeze cantități spo
rite de porumb.

Experiența a dovedit 
că tinerea vacilor la 
pășune, mișcarea în aer 
liber și reg mul de ta
bără de vară care li s-a 
creat, le stimulează pof
ta de mîncare și lacta- 
ția. Sporirea produc
ției, furajarea raționa, 
lă cu folosirea intensi
vă a pășunatului, au 
contribuit la scăderea 
cheltuielilor de produc
ție pe cap de vacă și 
la micșorarea prețului 
de cost a| unui hec
tolitru de lapte cu circa 
15 la sută fa{ă de ace
eași perioadă a anului 
1959.

BILAN MIHAI 
directorul G.A.S., Sag- 

Timiseni, regiunea 
Timișoara

de la G.A.S. Peștera, la modernizarea 
șoselei Constanța — Tulcea și la trans
portarea materialelor pentru electrifi
carea a 10 sate din cuprinsul raionu
lui. Numeroși colectiviști din Mircea 
Vodă, Saligny, Satu Nou și din alte 
sate, muncesc voluntar pe șantierul de 
îmbunătățiri funciare de pe Valea Ca- 
rasu pentru irigarea, în anii viitori, a 
unei suprafețe de 3.500 hectare de te
ren agricol. Colectiviștii din raionul 
Medgidia lucrează pe acest șantier, de 
la începutul anului, realizing pînă a- 
cum economii in valoare de 862.000 
lei.

In acțiunile de electrificare a sa
telor, deputății au antrenat un mare 
număr de țărani muncitori. In sa
tele Zerind, Alparea, Tîrnova și Fu- 
ghiu, aproape toți țăranii muncitori 
au participat voluntar la lucrările 
de Instalare a stîlpilor, la transporta
rea materialelor etc. Recent în încă 
14 sate și comune rețeaua electrică 
a fost extinsă iar în alte 23 lucrări
le de electrificare sînt în curs.

de lipsuri în ce privește întreținerea 
exemplară a mașinilor și exploatarea 
în teren cu randament maxim.

Trebuie să arăt că brigada noastră 
a și obținut de pe acum o serie de re
zultate bune: ea a împrăștiat îngră
șăminte chimice pe întreaga suprafață 
arată adînc din toamnă, pe care urma 
să executăm însămințări de primăvară. 
A boronit apoi întreaga suprafață 
arată, — ca și după semănat de alt
fel, — și a dat cu sapa rotativă pe 
cele 170 ha cultivate cu grîu, ca și 
după răsărirea porumbului siloz pe 
cele 75 ha. De asemenea, venind în 
sprijinul altei brigăzi, a arat 70 hec
tare în baltă și a executat suplimen
tar semănatul a 30 ha cu mazăre. Unii 
dintre mecanizatorii brigăzii au trans
portat superfosfat de la gara Fetești 
la gospodărie, timp de 5 zile. Ulterior, 
au împrăștiat îngrășăminte chimice 
pe 130 hectare ce au fost cultivate Cu 
porumb pentru boabe și siloz.

O deosebită atenție acordăm între, 
ținerii culturilor. In această privință, 
trebuie să arăt că brigada a făcut 
prăfuiri contra dăunătorilor pe 80 ha 
cu grîu și 80 ha cu porumb. Pînă în 
prezent, am făcut o prașilă mecani
zată la porumbul pentru boabe și la 
porumbul pentru siloz. Incepînd de 
luni 6 iunie, tov. Toma Ioniță și D-tru 
Ion au început ai 2-lea prășit la po-

v

SMT-urile ȘI-AU DEPĂȘIT 
PLANUL CAMPANIEI 

DE PRIMĂVARA

>
I

S Intensificînd întrecerea socialistă 
S în cinstea celui de-al lll-lea Con- 
k greș al part dului, S.M.T.-urile din 
I® întreaga tară au încheiat campa

nia lucrărilor agricole de primăva
ră cu un deosebit succes. Planul 
de producție global pe tară de 
3.141.800 de hantri a fost îndeplinit 
în proporție de 114 la sută, exe- 
cutîndu-se peste plan un volum de 
lucrări ce însumează 442.864 han- 
tri. Cu excepția regiunii Craiova, 

[i care a realizai numai 90,8 la sută 
7 din plan celelalte regiuni și-au 

realizat și depășit planul de pro
ducție. în frunte sint S.M.T.-urile 
din regiunile Baia Mare, Ploești 
și Constanta, care și-au îndeplinit 
prevederile planului în procente de 
131,1 — 158,3 la sută.

Un număr de 201 S.M.T.-uri 
și-au făcut planul, fruntașe pe țară 
situîndu-se stațiunile de mașini și 
tractoare Valea lui Mihai, regiunea 
Oradea, Sibioara, regiunea Con
stanța, Pogoanele, regiunea Ploești, 
Cogealac și Topraisar, regiunea 
Constanța și Deta, regiunea Timi
șoara, care și-au depășit planul pe 
campanie între 50—73,9 la sută. 
Realizări nesatisfăcătoare au ob
ținut S.M.T.-urile Brînceni — 
București, Vînju Mare — Craiova 
și Șicula — Oradea, care nu și-au 
realizat planul decît în proporție 
de 61—69 la sută.

Brigăzile de tractoare conduse 
de Nemoianu Traian de la S.M.T. 
Zăgujeni — Timișoara, Codarcea 
Ion de la S.M.T. Sărmaș — Cluj, 
Rusu Ion de la S.M.T. Agnita, — 
Stalin și Preifer Ștefan de la 
S.M.T. Valea lui Mihai — Oradea, 
și-au îndeplinit planul de producție 
cu procente variind între 204—237 

? la sută. Tractoriștii Pleșu Nicolae 
4 de la S.M.T. Zăgujeni — Timișoa- 
j ra, Simon Cornel de la S.M.T. Săr- 
? maș — Cluj, Maltei Gheorghe de] 
i la S.M.T. Coțușca — Suceava și 
[< l.azăr Vasile de la S.M.T. Bărcă- 

nești — Ploești, au realizat în 
i campania de primăvară intre 3 și 4 
J planuri.

L. ION

*

CU 15 ZILE ÎNAINTE 
DE TERMEN

Mecanizatorii din S..A\.T-urile re
giunii Stalin au îndeplinit angajamen
tele luate în cinstea celui de-al lll-lea 
Congres al P.M.R., de a termina cu 
15 zile înainte de termenul stabilit re
pararea utilajului necesar în campania 
de recoltare a păioaselor. Acest suc
ces se datorește organizării mai te
meinice 3 muncii, pentru ca reparațiile 
să se facă paralel cu lucrările de pri
măvară, aprovizionării la timp și în 
bune condițiuni cu piese de schimb, 
extinderii întrecerii pe profesii pentru 
cîștigarea titlului de cel mai bun me
canic etc.

rumbul boabe, iar ceilalți mecaniza
tori la porumbul pentru siloz. In în
trecerea ce se desfășoară în cinstea 
celui deal lll-lea Congres al partidu- I 
lui, mecanizatorii din brigada noastră 
prășesc cel puțin 17—20 de ha pe zi, 
în loc de 12 ha cît e planificat.

Merită a fl subliniat că prășitul exe
cutat este de cea mai bună calitate. 
Pentru a avea siguranța că plantele 
nu vor fi vătămate, noi am lărgit dis
tanța dintre roțile tractorului la 1,70 
pentru ca astfel cuțitele cultivatorului 
să lucreze bine intre rîndurile de po
rumb.

Exploatînd cu grijă în brazdă trac
toarele, mecanizatorii noștri și-au luat 
angajamentul, in cinstea Congresului 
al lil-lea al Partidului, să realizeze in 
acest an nu 1.850 de orc cum se an
gajaseră inițial, ci 2.000 de ore cu 
fiecare tractor și să reducă cheltuielile 
cu 10 la sută. Pînă acum, toți meca
nizatorii brigăzii au depășit un sfert 
din numărul de ore pentru care s-au 
angajat.

Astfel, comunistul Tudor Florea rea
lizase încă de la 1 iunie 565 de ore, 
comunistul Dumitru Ion 525 de ore, 
Toma Ioniță 540 de ore, Costache Ște
fan candidat de partid 510 ore etc. 
Și trebuie avut în vedere că volumul 
cel mai mare de lucrări va trebui să-l 
executăm în campaniile agricole de 
vară și de toamnă.

Deosebit de important socot că e șl 
faptul că toți mecanizatorii noștri s-au 
angajat să realizeze 2.000 de ore de 
funcționare cu fiecare tractor, fără să 
execute reparații generale (deși la fie
care 1.600 de ore de funcționare este 
p.anificat ca tractoarelor să li se facă 
reparația generală). Ceva mai mult, 
fiind întreținute foarte bine, pină in 
prezent, la 4 tractoare (cele conduse 
de tov. Toma Ioniță, Dumitru Ion Tu
dor Florea și Costache Ștefan) nu s-a 
executat nici măcar • vreo îngrijire 
1—3, deși, potrivit planului, o îngrijire 
1—3 se execută după 400 de ore de 
funcționare. După revizia pe care am 
făcut-o de curind tractoarelor, ne-arn 
convins că fiecare tractor U.T.O.S. din 
brigadă va putea lucra 8C0 de ore, 
adică pînă la termenul cind trebuie să 
li se execute o îngrijire 1—4 fără a se 
mai examina îngrijirea 1—3. De ne 
acum, noi am și reușit să economisim 
la capitolul „reparații" cîte 350 de lei 
de fiecare tractor, avînd astfel garan
ția că ne vom putea îndeplini cu cin
ste și angajamentul de a realiza o re
ducere a cheltuielilor cu 10 la sută.

DUMITRU ION
șeful brigăzii I-a de mecanizare

- completă de la gospodăria de 
lJT stat Fetești
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IN DEZBATEREA OAMENILOR MUNCII'A

La gospodăria colectivă 
din comuna M. Kogăiniceanu

O adunare de colectiviști este de- 
obicei un minunat prilej de dezbaterea 
problemelor ce privesc bunul mers al 
gospodăriei. Oamenii analizează felul 
cum s-a muncit pentru obținerea de 
recolte sporite, pentru dezvoltarea fer
melor de animale, cu un cuvlnt, ei trec 
in revistă rezultatele și iau hotăriri ce 
privesc continua întărire economico-or- 
ganizatorică a gospodăriei colective.

Adunarea membrilor gospodăriei co
lective din comuna M. Kogăiniceanu, 
raionul Istria, in care a fost dezbătut 
proiectul de Directive ale Congresului 
al Ill-lea at P.M.R., a fost însă o adu
nare cu totul deosebită. Colectiviștii au 
avut de dezbătut nu numai probleme ce 
privesc munca în gospodărie ci și pro
bleme . ce privesc mărețele înfăptuiri de 
viitor pe drumul arătat de partid pen
tru înflorirea patriei, pentru cons
truirea socialismului.

— Proiectul de Directive, a spus tov. 
Sofrone Dragomir, președintele gospo
dăriei, oglindește de fapt viitorul apro
piat, viața pe care oamenii muncii din 
țara noastră și-o vor făuri sub înțe
leaptă conducere a partidului nostru- 
Nouă, colectiviștilor, ne revine sarcina 
de a spori încontinuu producția vege
tală și animală, de a dezvolta .mereu 
averea obștească și astfel să putem 
contribui la înfăptuirea prevederilor 
proiectului de Directive. Să muncim 
deci și mai bine ca piuă acum, să ob
ținem cel puțin 2.000 kg de grîu la 
hectar, 30.000 kg sfeclă' de zahăr la 
hectar, 4.000 kg orez, în medie la ha... 
Nouă și tuturor oamenilor muncii din 
agricultură ni se Creează noi condiții 
de muncă spre a putea face tot mai 
roditoare ogoarele. In această muncă 
vom primi pe mai departe sprijinul 
frățesc al clasei muncitoare, care, în 
perioada 1960—1965 ne va trimite circa 
100.000 tractoare fizice, peste 70.000 se
mănători, peste 43.000 combine de ce
reale păioase, peste 8.000 combine de 
porumb și al,te numeroase mașini agri
cole.

Cuvintele președintelui gospodăriei 
au fost ascultate cu viu interes. Fie
care dintre cei prezenti a simțit de a 
sa datorie să vorbească despre sarci
nile ce îi revin din proiectul de Di
rective. Iată, in cuvîntul la discuții, 
comunistul Ilie Alexandru, care mun
cește in sectorul zootehnic a spus:

— Și eu mă voi strădui să traduc în 
viață cuvîntul partidului. Ce trebuie să

Vom da agriculturii 
ingineri mai mulți 
și mai bine pregătiți

Cadrele didactice, studenții și 
personalul administrativ de la Insti
tutul agronomic „Tudor Vladimi- 
rescu" din Craiova au luat cunoștin
ță cu deosebită însuflețire de pro
iectul de Directive ale celui de-al 
III-lea Congres al P.M.R. pentru 
planpl de dezvoltare a economiei 
naționale pe anii 1960—1965 și 
pentru programul economic de 
perspectivă, care cuprinde obiec
tive deosebit de importante și pen
tru sectorul agricol.

Este știut că sarcina principală a 
institutului nostru, creație a regimu
lui democrat-popular, este aceea de 
a pregăti tehnicieni cu înaltă cali
ficare pentru producția agricolă. 
Sub îndrumarea permanentă a par
tidului, în cei 12 ani de existență, 
Institutul nostru a dat producției 
peste 1.700 de ingineri agronomi și 
mecanizatori agricoli, care lucrează 
în prezent în diferite gospodării a- 
gricole de stat șl colective, S.M.T.- 
uri, institute *de cercetări, școli etc.

Pe noi ne-a bucurat în mod deo
sebit capitolul din proiectul de Di
rective care prevede dezvoltarea în- 
vățămîntului unde printre altele se 
spune : „In învățămîntul superior se 
vă da o atenție deosebită învăță- 
mîntului tehnic, numărul celor ad
miși în anul întîl al institutelor teh
nice mărindu-se pînă în 1965 de a- 
proape două ori față de 1959. In 
1965, numărul total al inginerilor 
din economia națională va fi de a- 
proximativ 80.000 față de circa 
59.000 în 1959".

Noi sîntem conștienți că la pre
gătirea celor 21.000 de ingineri pe 
care va trebui să-i primească pro
ducția pînă în 1965 o contribuție 
însemnată trebuie să aducă și In
stitutul nostru. Ne dăm seama că 
odată cu înfăptuirea procesului de 
colectivizare a agriculturii, tehnicie
nilor cu înaltă calificare le revine 
importanta sarcină de a asigura con
tinua creștere a producției și pro
ductivității muncii în unitățile agri
cole socialiste.

Pentru realizarea prevederilor 
proiectului de Directive și depășirea 
acestora, este necesar printre altele 
să se asigure o îndrumare șl o con
ducere competentă în toate unită
țile agricole de stat și cooperatiste. 
In aceste condiții, noi, cadrele di
dactice de la Institutul agronomic 
„Tudor Vladimirescu" din Craiova, 
apreciem că sarcina noastră princi
pală este aceea de a sprijini efec

fac ? Să îngrijesc și să hrănesc ani
malele așa cum scrie la carte, să ob
țin de la fiecare vacă furajată peste 
2,000 litri de lapte și să preintîmpin 
îmbolnăvirea și mortalitatea animale
lor, astfel incit fermele noastre de tau
rine, porcine, ovine să dea o produc
ție sporită, să aducă venituri mai mari 
față de cele de pînă acum.

Colectiviștii care lucrează la grădina 
de legume și zarzavaturi a gospodă
riei și-au spus și ei cuvîntul in lumina 
sarcinilor ce le revin din proiectul de 
Directive. Tov. Traian Cioara, bună
oară, a arătat că anul acesta brigada 
pe care o conduce, luptă pentru a ob
ține 30.000 kg cartofi la ha în cultură 
irigată, și să dea numai zarzavaturi de 
calitate superioară.

De asemenea, tov. Tătaru Alexandru, 
candidat de partid a arătat că pro
iectul de Directive ale celui de-al III-lea 
Congres pline mari sarcini și sfaturilor 
populare în gospodărirea și înfrumuse
țarea comunelor. ,,Sub îndrumarea per
manentă a partidului, a spus el, In co
muna M- Kogăiniceanu pînă în prezent 
s-au construit 2 cămine culturale, o școa
lă de 7 ani, 5 săli de clasă, s-a radioficat 
în totalitate comuna, s-a electrificat 
parțial comuna și instituțiile, s-a adus 
un aparat de proiecție și s-a creat .un 
parc comun. In curind se va trece la 
sistematizarea străzilor. Toate acestea 
au contribuit și vor contribui. la ridi
carea nivelului de trai material și cul
tural al colectiviștilor". El s-a angajat 
să lupte pentru traducerea în viață a 
protecții!ui de Directive în scofiul ea în 
următorii 5 ani să se realizeze in co
muna M. Kogăiniceanu cu contribuția 
nemijlocită a colectiviștilor un dispen
sar medical modern, o grădiniță sezo
nieră cu 5 încăperi, un magazin mixt, 
și un restaurant care se va da în folo
sință în anul 1961. In comună se vor 
crea spații verzi pe străzile principale 
și se vor face garduri tip.

★
O adunare plină de învățăminte, de 

hotăriri gospodărești, de încredere și 
entuziasm în munca și lupta pentru 
continua dezvoltare economico-or gani- 
zatorică a gospodăriei colective din co
muna M. Kogăiniceanu, pentru înflo
rirea comunei — pentru un viitor tot 
mai luminos pe drumul arătat de 
partid.

CONSTANTIN BANCIU 
corespondent

tiv lichidarea rămînerii în urmă în 
privința numărului de tehnicieni cu 
o înaltă calificare pentru agricul
tură și mai ales de a lupta pentru 
o cît mai bună pregătire a noilor 
cadre. Sîntem convinși că sporirea 
producției și productivității muncii 
în agricultură nu se poate asigura 
fără cadre de tehnicieni bine pre
gătiți, înarmați cu cele mai avan
sate metode de lucru și buni cunos
cători ai ultimelor cuceriri științi
fice, pe care să Știe a le aplica în 
mod creator în procesul de produc
ție. De aceea, vom căuta să dăm o 
atenție deosebită pregătirii politlco- 
ideologice a studenților noștri, înar- 
mîndu-i temeinic cu învățătura 
marxist-leninistă. Vom căuta să 
dezvoltăm în inima lor dragostea 
față de patria socialistă și de cu
ceririle clasei muncitoare. Vom cău
ta să-i facem să iubească ogoarele 
patriei șl pe lucrătorii acestora, să 
sădim în sufletul lor dorința de a 
ajuta pe țăranii noștri muncitori, 
ținuți secole de-a rîndul în înapoie
re, să se instruiască în practica 
procesului de producție agricolă, 
pentru a-șl ridica tot mai mult ni
velul de viață.

Noi pornim în muncă încurajați 
de sprijinul susținut și continuu al 
partidului șl de condițiile materiale 
bune de lucru ce ne stau la dispo
ziție.

Pe lîngă laboratoarele bine înzes
trate cu mașini și aparate, unelte 
și substanțe de care dispunem, noi 
vom căuta să ținem o cît mai strân
să legătură cu producția, deoarece 
puțina experiență cîștigată pînă în 
prezent ne-a dovedit că zilnic avem 
de învățat multe de la acei ce lu
crează în producție și că realitatea 
procesului de producție nu se poate 
cunoaște decît la locul de produc
ție. Noi ne am convins de asemenea 
că legarea strînsă a procesului de 
învățămînt cu producția dă posibili
tate cadrelor didactice și studenți
lor să sprijine direct și efectiv a- 
gricultura.

Cu aceste gînduri șl cu aceste 
sentimente, pășim la înfăptuirea 
obiectivelor proiectului de Directi
ve, convinși că astfel contribuim și 
noi la opera măreață de construire 
a socialismului în scumpa noastră 
patrie.

Prof. dr. ALEXANDRU BUIA 
rectorul institutului Agronomic 
..Tudor Vladimlresou"-Craiova

Pentru producții 
sporite de grîu

Cu multă bucurie am 
primit și noi, muncito
rii și tehnicienii de la 
gospodăria agricolă de 
stat Băilești, regiunea 
Craiova, proiectul de 
Directive ale celui de-al 
III-lea Congres al 
P.M.R,, luminos pro
gram de dezvoltare a 
întregii noastre econo
mii naționale. Studie
rea proiectului de Di
rective ne-a făcut să 
înțelegem mai bine ce 
sarcini importante și de 
mare răspundere stau în 
fața noastră, a acelora 
care lucrăm în gospo
dăriile agricole de stat. 
Trebuie spus că spo
rirea producției de ce
reale, de pildă, în așa 
măsură îneît să putem 
realiza țntr-un an a- 
gricol normal cel pu
țin 2.500 kg grîu și 
3.200—3.500 kg po
rumb boabe la ha, nu 
este de loc o treabă u- 
șoară. Rcferindu-ne la 
cultura griului putem 
spune că gospodăria 
noastră are posibilități 
să îndeplinească și chiar 
să depășească încă din 
acest an producția pre
văzută în proiectul de • 
Directive. Practica de
pînă acum în cultivarea 
acestei plante ne-a do
vedit însă un lucru și 
anume: soiurile de grîu 
care s-au cultivat la noi 
în ultimii ani și care se 
mai cultivă încă pe su
prafețe destul de în
tinse nu mai corespund 
actualului nivel de dez
voltare a agriculturii 
noastre, fiind necesar a 
fi înlocuite cu soiuri 
mai rezistente și de mai 
mare productivitate. In

anul trecut, bunăoară, 
la brigada noastră am 
cultivat cu grîu o su
prafață de 130 ha. Toa
tă suprafața a fost cul
tivată cu griu din so
iul A-15. Pe întreaga 
gospodărie au fost cul
tivate cu grîu 1.100 de 

i ha din care 200 ha cu 
.un soi de mare produc
tivitate. Agrotehnica a- 
plicată la cultura griu
lui a fost aceeași la 
toate brigăzile. Rezul
tatele au fost însă cu 
totul diferite. Deși grîul 
de |a brigada noastră 
promitea circa 2.500 kg 
la ha s-a întîmplat ca 
tocmai în momentul 
cînd își forma bobul a 
venit într-o zi, așa cam 
pe la vremea chindiei, 
o ploaie care l-a făcut 
să șistăvească. De a- 
semenea, din cauza lun
gimii paiului cea mai 
mare parte a suprafețe
lor cu grîu au fost cul
cate la pămînt, lucru 
care ne-a dat foarte 
mare bătaie de cap la 
recoltare și care desi
gur că a dus la pier
dere de boabe. Un alt 
păcat a| griului pe 
care l-am cultivat în 
anul trecut este și acela 
că înfrățind mult, o 
bună parle din frați nu 
au ajuns la maturitate. 
Date fiind toate aceste 

’lucruri, îtj anul trecut 
la brigada condusă de 
mine producția de grîu 
a fost de numai 1.900 
de kg la ha, față de 
2.127 kg cît ai fost me
dia pe întreaga gos
podărie. Trebuie spus 
că soiul de mare pro
ductivitate s-a com
portat cu mult mai bi

Fost învățător, apoi activist de par
tid într-o regiune cu un pronunțat ca
racter agricol și, de atunci, conducă
tor a diverse publicații destinate ță
rănimii, Șerban Nedelcu e unul dira- 
tre cei mai calificați scriitori pentru 
a aborda problemele complexe din me
diul rural al zilelor noastre. Are, pen
tru ^ceasta, o bogată experiență de 
viață care s-a soldat nu numai cu o 
înțelegere justă a psihologiei noilor 
categorii de țărani din satul aflat în- 
tr-un stadiu înaintat al socializării, 
dar și cu o cunoaștere a detaliilor 
într-adevăr uimitoare. Să adăugăm 
la aceasta o pregătire teoretică ge
nerală, din care decurg dorința de a 
nu ocoli nici o problemă spinoasă, 
prec-u-m și dorința de a răspunde sar
cinilor politice ale actualității — și 
atunci vom înțelege de ce Șerban Ne
delcu este, în noul său roman, „Drum 
deschis", primul dintre scriitorii noș
tri care atacă fățiș, dezbate ampîu 
și sub nenumărate aspecte, problema 
întăririi economico-organizatorice a 
gospodăriilor agricole colective. Pro
blemă, care se află în centrul preo
cupărilor organelor de partid și de 
stat, fiindcă, în actuala fază, de buna 
ei rezolvare depinde reușita deplină 
a sarcinii înscrisă în proiectul de 
Directive pentru cel de-a-| Ifl-lea Con
gres al P.M.R., privind completa 
transformare socialistă a agriculturii 
noastre.

Dar meritul lui Șerban Nedelcu nu 
se reduce numai la curajul de a a- 
borda o temă ispititoare prin inedi
tul ei, dar Toarte dificilă. Meritul 
său constă, mai ales, în faptul că pe 
aceste drumuri nebătătorite, el a știut 
să calce cu siguranță și dezinvoltură; 
că a evitat cu dibăcie pericolele le
gate de o astfel de întreprindere 
schematismul, publicistica etc. In 
cartea lui Șerban Nedelcu. pro
blemele politice nu sînt dezbătute 
în sine Autorul urmărește ecoul lor 
in viata sufletească a unor personaje 
dintre cele mai diferite, arătînd fe
lul cum ele le determină stările de 
spirit, reacțiile și le dezvăluie, ast
fel, trăsăturile esențiale. Autorul se 
refuză cu o nobilă încăpățînare, ab
stracțiunilor; idei, planuri, cifre, cal
cule, t-oate dobîndese în cartea sa, 
substanță ; toate sînt în așa fel in
troduse și discutate, îneît stîrnesc ți 

ne. De aceea în acest 
an 700 de hectare din 
cele 1.000 ha cultivate 
ou griu de gospodăria 
noastră sînt din soiuri 
de mare productivitate, 
care în momentul de 
față ne promit o re
coltă de circa 3.000 kg 
la ha.

Așa stînd lucrurile, 
credem că este necesar 
ca într-o perioadă scurtă 
de vreme să se treacă 
la extinderea într-o mă
sură cit mai largă a 
soiurilor de griu de 
mare productivitate și 
chiar la înlocuirea de
finitivă a vechilor so
iuri cultivate la noi în 
țară, fn această pri
vință cerem o mare 
preocupare din partea 
oamenilor de știință 
din agricultură pentru 
crearea de noi soiuri 
autohtone de grîu, care 
să corespundă pe deplin 
condițiilor de climă și 
sol din diferite regiuni 
ale țării.

Folosind sămînța de 
griu din soiuri de mare 
productivitate și apli- 
cînd bineînțeles la a- 
ceastă cultură agroteh
nică avansată și di
ferențiată, nu încape 
îndoială că vom reuși 
intr-un timp cît mai 
scurt să traducem în 
viață obiectivele pro
iectului de Directive ale 
celui de-a| III-lea Con
gres al P.M.R., reali- 
zînd și chiar depășind 
producțiile stabilite de 
acesta.

SANDU VASILE 
brigadier la gospodă
ria agricolă de stat
Băilești, regiunea Cra

iova

------------------ ---- Ce să citim ------------------------

Șerban Nedelcu: „DRUM DESCHIS"
---------------------------  E.S. P. L. A. ----------------------------

mențin mereu viu interesul cititoru
lui.

Procedeul constă, îndeobște, în a 
încorpora calculul într-o scenă hazlie 
sau dramatică. Socoteli face, bună
oară, Angheiuș Cataramă cînd, La că
minul cultural, după o introducere 
hazlie, îi aruncă o provocare la în
trecere unui țăran cu gospodărie in
dividuală. Da.r în această situație ci
frele nu obosesc, nu plictisesc, fiindcă 
tonul mucalit al „actorului" și reac
țiile suporterilor săi, pe deoparte, 
încurcătura „adversarului" său, pe 
de alta, (in mereu viu interesul citi
torului. Mai mult încă, cifrele aces
tea reci, calculele acestea exacte, mi
nuțioase, constituie însăși sursa co
micului. Exemplul, e, credem, con
cludent.

Acțiunea romanului se petrece tot 
în satul Ștefănești, pe care-| cunoaș
tem din romanele anterioare ale auto
rului : „Pe marginea Dunării" și 
„Furtuna stîrnește valurile". Numai 
că satul are altă înfățișare. In locul 
colibelor, case noi, sănătoase, con
fortabile ; în locui gazorniței, lumina 
electrică și aparate de radio; în o- 
grăzi, păsări multe, porci și vaci ; în 
centrul satului, un părcușor și cămin 
cultural. Protagoniștii sînt aceeași. 
Numai că sînt plasați în situații noi. 
In Ștefănești, s-a constituit o gospo
dărie colectivă care, în cei cîțiva ani 
de existență, a devenit milionară. Ion 
Damian, președintele, e membru în 
comitetul raional de partid' și depu
tat în sfatul regional; soția sa, Lisa- 
veta, urmează cursurile unei școli de 
partid de doi ani. Colectivist e ți 
Florican Tarabega zis Orangutan', 
fosta unealtă a chiaburului ucigaș 
Ștefan Bîrlogeanu, recent întors din 
temniță ; chiaburul simte că și-a 
pierdut pozițiile și face încercări dis
perate de a-și dobîndi cît de cît pres
tigiul. Noul pare să fi învins pretu

Legăm strîns activitatea de cercetare 
cu nevoile producției

Stațiunea I.C.H.V. Buzău, ca uni
tate de cercetare și producție, este 
așezată în centrul unuia din cele mai 
mari și importante bazine legumi
cole din țară, bazinul Buzău. Acti
vitatea desfășurată de stațiune pe 
linie de cercetare sau de producție 
este direct legată de cerințele prac
ticii legumicole, de rezolvarea pro
blemelor ridicate de dezvoltarea le- 
gumiculturii regiunii și a țării.

Rezultatele obținute pînă acum în 
stabilirea celor mai bune metode 
agrotehnice în cultura legumelor, fo
losirea celor mai productive soiuri 
potrivite condițiilor de climă și sol 
ale zonei noastre, stabilirea unor 
măsuri eficace de combatere a boli
lor șl dăunătorilor, precum și pro
ducerea de semințe selecționate, se 
datoresc muncii stăruitoare pe care 
o desfășoară cercetătorii din sta
țiune. v

Rezultatele științifice obținute de 
cercetători nu rămîn însă numai în 
cadrul stațiunii ; ele sînt larg difu
zate pe diferite căi în G.A.S.-urile, 
gospodăriile colective și întovărăși
rile agricole din regiune și din zonă. 
Așa de pildă, la gospodăria colec
tivă Cîndești, din raionul Buzău, to
varășele Stoicescu Maria și Iosi- 
fescu Marcela care sînt și îndrumă
toarele punctului de sprijin demons
trativ din această gospodărie, au 
adus un aport însemnat la dezvol
tarea sectorului legumicol, ia obți
nerea unor producții sporite la ha. 
Rezultatele frumoase obținute în 
1959 i-au determinat pe colectiviști 
să dezvolte sectorul legumicol de la 
5 ha., cîte erau în anul trecut, la 
60 ha. în 1960.

In anul 1959 prin aplicarea unei 
agrotehnici înaintate (folosirea în
grășămintelor, a răsadului de cali
tate, combaterea bolilor și dăunăto
rilor etc.), potrivit recomandărilor 
cercetătorilor stațiunii, gospodăria 
colectivă din Cîndești a obținut la ha 
producții sporite de legume: 25.500 
kg roșii timpurii, 21.000 kg ceapă 
de apă și 29.500 kg varză de toam
nă.

Apreciind ajutorul dat de sta

tindeni, în viața materială a satului 
și în spiritele oamenilor.

Noul a învins realmente, dar nu 
peste tot în aceeași măsură. In Ște
fănești, o treime din țăranii munci
tori au rămas încă legați de petecul 
lor de pămînt, iar unii dintre ei, pte- 
cum mijlocașul Pelin, deși conștient 
de foloasele colectivei, caută fel de 
fel de subterfugii ca să amîne ziua 
pășirii întro altă viață. (Tergiversări
lor sale, calculelor complicate pe care 
și le face sau le prezintă altora pen
tru a-și masca instinctul de proprie
tate ce-l domină, felului în care, în 
cele din urmă. e convins să intre 
totuși în colectivă, te sînt consacrate 
unele dintre cele mai bune pagini ale 
cărții).

Alai mult chiar, colectiviștii înșiși 
nu pot fi considerați otova, fiindcă 
deprinderile vechi sînt, la unii, mai 
puternice decît cele noi, iar la alții, 
învingător e, în pofida unor neajun
suri, elementul pozitiv. Lisaveta. Ion 
Damian, Angheiuș Cataramă (l-am 
fi adăugat bucuros și pe secretarul de 
partid Pașol, dacă figura sa n-ar fi 
fost inconsistentă) sînt oameni înain
tați, deși Damian a început să se în
fumureze ușor, să adopte uneori un 
ton nepotrivit între tovarăși, sau să 
recurgă, mai mult decît e necesar, la 
metode administrative ; deși Angheiuș 
Cataramă nu e chiar un brigadier mo
dei, Peștemort, Mălaimare, deși co
lectiviști, sînt însă mai departe robi ai 
instinctului de proprietate, practică 
specula, privesc cu ochi răi intrarea 
a noi țărani în colectivă. Florican 
Tarabega nu se eliberează decît în
spre final de frica sa față de chiabur, 
de autorități, de președinte, de bruta
litatea sa (transformarea lui e una 
din reușitele cele mai convingătoare 
ale romanului), iar Gheorghe Dinei 
nu se dă înlături de la mici furtișa
guri din avutul obștesc. Pe Iulian 

țiune prin îndrumarea tehnică di
rectă acordată de cercetători, prin 
semințele livrate etc., conducerea 
gospodăriei colective, într-o scrisoa
re adresată stațiunii, în luna mal, 
anul acesta, arăta printre altele : 
„Dacă cu cele două brigăzi legumi
cole ne mîndrim avînd pînă la aceas
tă dată o suprafață de 16 ha plan
tate cu răsaduri foarte bune, reușita 
lor se datorește în mare măsură Și 
cercetătorilor stațiunii dvs. care 
ne-au ajutat cu multă dragoste în 
aplicarea unei tehnici grădinăreștî 
avansate". In continuare, se spune 
în scrisoare: „In cinstea celui de-at 
III-lea Congres al P.M.R., ne-am 
angajat să obținem producții mult 
mai mari decît cele planificate și 
pentru ca angajamentele noastre să 
devină fapte, solicităm mai departe 
ajutorul dvs.“.

Rezultate tot așa de bune au ob
ținut și gospodăriile de stat Buzău 
și Ploești, la punctele de sprijin de
monstrative îndrumate de stațiune. 
In anul 1959 pe aceste loturi în su
prafață de 1-10 ha au fost realizate 
producții cu mult superioare celor 
obținute pe alte suprafețe ale gos
podăriilor respective. Acestea se 
datoresc în bună parte aplicării re
zultatelor științifice elaborate și ve
rificate în cadrul stațiunii. La G.A.S. 
Buzău, unde responsabilul punctului 
de sprijin a fost ing. șef Focșăneanu 
Paul, prin aplicarea de îngrășăminte 
chimice, prin folosirea celor mai 
bune soiuri și a semințelor selecțio
nate, produse de stațiune, s-a ajuns 
la adevărate producții record : 
55.330 kg la ha roșii pe suprafața 
de 1 ha, 36.000 kg la ha varză tim
purie pe 4 ha, 21.000 kg Ia ha ar
dei gras pe 4 ha, 30.500 kg la ha 
ceapă de apă pe 2 ha și 17.000 kg 
la ha cartofi timpurii pe 10 ha.

Activitatea de sprijinire și difu
zare a rezultatelor experimentale ale 
stațiunii a mai fost desfășurată și la 
G.A.S. Mărăcineni, întovărășirea a- 
grlcolă „Vasile Roaită" din Buzău șl 
altele.

In anul 1960 munca de răspîndire 
în producție a rezultatelor științi
fice cuprinde, în afară de gospodă
riile amintite mai sus, și întovără
șirile agricole din comunele Scurtești

Propuneri — sugestii

(
TOVARĂȘUL ING. VLAD ION, 
agronom șef la G.A.S. „Pavel Tea- 
c.enco", raionul Călmățui, propune 
reînființarea sau — dacă nu s-au 
desființat — reăctivizarea comisii- 
!lor raionale și regionale care să a- 

nalizeze detailat pe unități econo
mice și teritoriale modul de folo
sință a terenului. Ele vor trebui să 
acorde atenție în special terenurilor 
neproductive și slab productive pen
tru care să propună cea mai efi
cientă folosință. G.A.S. „Pavel Tea- 
cenco" a plantat pe terenurile cu 
nisipuri zburătoare vie indigenă Și 
a obținut bune rezultate.

INGINERUL EPUREANU N. de 
la Trustul Gostat Galați propune ca,

Trandafir nu bunul meirs al gospodă
riei îl interesează, ci posturile înalte. 
De aceea, recurge la intrigă și la alte 
manevre respingătoare.

Date fiind aceste denivelări de con
știință, e firesc ca în gospodărie lu
crurile să nu evolueze totdeauna în 
direcția dorită, să se iște conflicte 
puternice, atît de puternice îneît, la 
un moment dat, să creeze o situație 
foarte grea. E firesc apoi ca rapor
tul de forțe să fie mobil, fiindcă mulți 
dintre colectiviști, chiar dacă uneori 
se lasă prinși în plasa vechilor pre
judecăți, sfîrșesc prin a-și da seama 
de realitate, de interesele lor adevă
rate. Meritul autorului ține nu nu
mai de faptul că a sezisat această di
ferențiere psihologică, la baza căreia 
se află o diferențiere socială, dar Și 
de a fi adunat micile conflicte iscate 
de ea în curentul unui conflict prin
cipal, condus cu abilitate, prin in
termediul căruia se pune și se dez
bate problema esențială a întăririi e- 
conomice a gospodăriilor colective: 
mărirea fondului de bază.

Fiindcă toată lupta din sinul gos
podăriei, luptă care dobîndește une
ori, un aspect foarte dramatic, și 
care are repercusiuni și în afara ei, 
interested satu] în totalitatea lui, se 
dă în jurul chestiunii : dat fiind sta
diul înaintat al gospodăriei, fondul 
de bază trebuie mărit sau micșo
rat ? Inutil să spun cine susține pri
ma teză și cine cea de a doua alter
nativă- Interesant e că adversarii mă
ririi fondului de bază, în frunte cu 
Iulian Trandafir, decurg la calom
nie și intrigă, la false denunțări, la 
specularea unor situații familiare în- 
cîlcite (Damian se îndrăgostește de o 
învățătoare de proveniență și mora
vuri dubioase), la stimularea vechii 
dușmănii și ambiții, ca și la exploa
tarea unor greșeli reale (ale lui Da
mian). Fiind vorba de o dispută, ca

și Potocenl care au cerut ca cerce
tătorii din cadrul stațiunii noastre să 
le arate practic cum să folosească 
îngrășămintele chimice, ce soiuri de 
legume să cultive, cum să combată 
bolile șl dăunătorii culturilor șl așa 
mai departe.

Legătura strînsă între cercetători 
șl oamenii care lucrează în gospo
dăriile de stat sau în unitățile agri
cole cooperatiste este realizată și 
prin organizarea de lecții practice la 
locul lor de muncă sau în stațiune; 
cu acest prilej se fac diferite de
monstrații practice cu ajutorul că
rora le sînt împărtășite metode îna
intate de lucru în ce privește pre
gătirea răsadnițelor, însămînțarea si 
îngrijirea răsadurilor etc. Un exem
plu bun în această direcție îl dă 
tov. ing. Soare Stelian, care a izbu
tit să atragă și să antreneze în cer
cul agrozootehnic un număr de 60- 
70 întovărășiți, față de 10-15 cîți 
veneau la început.

Cercetătorii stațiunii noastre au 
studiat cu mult interes prevederile 
proiectului de Directive ale celui 
de-al III-lea Congres ai P.M.R. 
Pentru a contribui la înfăptuirea 
mărețelor obiective trasate de partid 
șl cu hotărârea de a întîmpina cel 
de-al III-lea Congres al P.M.R. cu 
noi realizări în muncă, cercetătorii 
stațiunii noastre își vor intensifica 
eforturile în direcția producerii de 
semințe selecționate, găsirii celor 
mai potrivite metode agrotehnice, 
creării celor mai bune soiuri de le
gume și descoperirii posibilităților 
de extindere a mecanizării, care a- 
plicate în practică să ducă la mări
rea producțiilor și la scăderea pre
țului de cost. Totodată vom da aten
ție și mai mare sprijinirii directe a 
producției în G.A.S., gospodăriile 
colective și întovărășirile agricole 
din zonă, contribuind astfel la dez
voltarea agriculturii noastre socia
liste pe baze științifice.

Ing. SORIN SOCIU 
director

Ing. CRISTEA CH1RU 
secretar științific

șl Ing. GHEORGHE DRĂGUȚ 
cercetător

Stațiunea I.C.H.V. Buzău, 
regiunea Ploești

incepind din acest an. și in Bărâ- z 
gan și Cîmpia Dunării să se treacă < 
masiv la înlocuirea soiurilor de griu > 
existente cu soiuri de mare produc z 
tivitate. El își susține propunerea y 
prin aceea că in ultimii 2 ani soiu- > 
rile de mare productivitate cultivate Z, 
la G.A.S. Urleasca au depășit soiul y 
A-15 cu 700 de kg la ha. >

TOV. GACA VANGHELE, mul- <■ 
gător fruntaș la gospodăria de stat 2. 
Dîlga, regiunea București, arată că z 
In unitatea sa stă nefolosită o rețea y 
de linie de decovil. El propune mon- z, 
tarea imediată a acesteia la grajdu- y 
rile de vaci în scopul ușurării efor- y 
iurilor pe care le depun muncitorii z< 
și a creșterii productivității muncii, y

drul ei firesc e cel a ședințelor, (Șer
ban Nedelcu știe să înfățișeze astfel 
ședințele, îneît să facă din paginile ce 
le sînt consacrate cele mai bune ale 
cărții, cele care se citesc cu cel mai 
mare interes șf contribuie cel mai 
mult la dezvăluirea însușirilor per
sonajelor). Efectul ședințelor, al ho
tărârilor luate, se repercutează însă 
în munca de fiecare zi și în toate 
sectoarele. Retragerea unor colectiv 
viști și păstrarea cailor de către foș- 
tii proprietari sînt efectul unei ho
tărâri necugetate, luate, după o grea 
luptă, într-o ședință în care s-a ho
tărât scăderea cotei pentru fondul da 
bază, șt totodată, renunțarea la ini
țiativa de a se construi noi grajduri,' 
Nu i se poate reproșa de aceea lui 
Șerban Nedelcu faptul că se ocupă 
mai puțin de aspectele concrete ala 
muncii.

Șerban Nedelcu știe să creeze at
mosfera specifică, folosește un linu 
baj adecvat, lipsit de „țărănisme" osț 
tentative, e un bun desenator tinzi nd 
spre peisajul monografic. El poate, 
de asemenea, să dea viață unor per
sonaje complexe, interesante: Lisa
veta, Florican Tarabega, Petre Pelin, 
Iulian Trandafir, Bîrlogeanu și într-o 
măsură, Damian, sînt reușite. Pe li
nia adîncirii vieții sufletești e| tre
buie să meargă însă mai departe. 
Damian e un personaj pe care-1 sim
te viu, real. Ar fi fost totuși mai in
teresant să se arate mai adînc, prin 
fapte concrete, cauzele înfumurării 
sale, să se descrie mecanismul rupe- 
rii sale de mase. Sau cum se explică 
existența unui secretar de partid ca 
Ilie Pașol ? N-ar fi fost interesant, 
de pildă, ca prin acest personaj fără 
personalitate să se explice o latură 
sau alta al unui alt erou, mai intere
sant ? De pildă, tendința lui Damian 
de a lucra de unul singur ?

Lipsurile semnalate nu ne pot îmi 
piedica să constatăm că Șerban Ne
delcu e în plin progres: că el a scris 
o carte foarte utilă, despre o pro
blemă arzătoare ; o carte care, da
torită calităților ei, se va bucura de 
o largă popularitate, mai ales în rân
durile lucrătorilor din agricultura 
noastră socialistă, cărora trebuie să 
le fie recomandată cu precădere. ‘

EUGEN LUCA
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Ferma de vaci 
în atenția colectiviștilor

Cele 185 de familii din gospodăria 
colectivă „Dr. Petru Groza" din Se- 
leuș-Oradea, muncesc 388 ha. de te
ren agricol- Muncind cu pricepere, 
după recomandările științei, colecti
viștii de aici smulg pămîntului un rod 
tot mai bogat. In anul trecut, de pil
dă, ei au recoltat cite 2.350 kg. grîu 
la ha., 2.300 kg. o-rz. la ha., 3.200 kg. 
porumb boabe la ha. In acest an ei 
și-au propus să obțină producții Și 
mai mari la ha : 2.500 kg. la ha. la 
griu, 2.800 kg. la orz și 3.500 kg. boa
be porumb la ha. După felul cum se 
prezintă culturile, producțiile din acest 
an vor fi cu mult mai mari fată de 

■ cele obținute în 1959.
. Colectiviștii din Seleuș însă, se pot 
mindri, și pe hună dreptate, și cu suc
cesele obținute pînă acum în alte sec
toare de activitate. Mergind pe linia 
dezvoltări-i multilaterale a gospodăriei 
lor, ei au acordat o deosebită aten
ție creșterii animalelor și îndeosebi a 
vacilor de lapte. La sfîrșitul anului 
trecut, de exemplu, numărul taurine
lor a ajuns la 88 de capete, din care 
38 vaci de lapte, ceea ce revine cîte 
10 vaci la suta de hectare. Acum nu
mărul vacilor de lapte a ajuns la 60 
capete.

Pe lingă mărirea numărului de v-aci, 
succese remarcabile au obținut colecti
viști] din Seleuș și în ridicarea pro
ductivității animalelor. Producția me
die realizată în anul trecut, bunăoară, 
a fost de 2.470 litri de lapte pe cap 
de vacă furajată. Objinind o aseme
nea producție, gospodăria a putut vin
de prin comerțul de stat și direct pe 
pia(ă (gospodăria se află la marginea 
orașului Oradea), peste 90.000 litri 
lapte, realizînd un venit bănesc de a- 
proape 170.000 lei numai din vânzarea 
laptelui. Venitul total bănesc realizat 
din creșterea taurinelor a depășit 
suma de 211.000 lei, adică aproape 
6.000 lei de fiecare vacă.

La aceste rezultate s-a ajuns da
torită menținerii în producție a celor 
mai productive exemplare. îngrijirii și 
hrănirii animalelor în mod rational. In 
locul vacilor a căror producție nu de
pășea de 1.200-1.400 litri lapte ori 
cum au fost întreținute și hrănite, — 
vaci îngrășate și vîndute prin ORACA 
— colectiviștii au cumpărat alte vaci 
recunoscute ca vaci de rasă . pură. De 
asemenea, ei au luat hotărîrea- (asta 
cu 3 ani în urmă) ca toate vițelele 
obținute în gospodărie de la cele mai 
productive vaci, să fie reținute pentru 
prăsilă. Aceasta a făcut ca acum gos
podăria să dispună de aproape 60 de 
capete tineret taurin din care 21 ju-

Gospodăria colectivă din comuna Roma, raionul Botoșani, crește In 
acest an un însemnat număr de găini și rațe. In fotografie : îngrijitorul 

loader Ateodoresei în orele obișnuite de muncă, la păsări.

îmbunătățirea bazei furajere și hrănirea rațională 
factori de primă importanță pentru ridicarea producției
In proiectul Directivelor Congresu

lui al III-lea al P.M.R. se acordă o 
importanță deosebită creșterii anima
lelor și îmbunătățirii baze] furajere, 
ca mijloc de seamă în dezvoltarea 
producției animale.

In proiect se arată printre altele că: 
„producția pășunilor și fînețelor na
turale trebuie să se mărească de la 
4.000 kg. masă verde la ha. cît este 
arstăzi la cel puțin 10.000 kg in 1965“. 
In legătură cu aseasta arătăm că la 
stațiunea experimentală zootehnică 
Bonțida, regiunea Cluj, care posedă 
o suprafață de 972 ha de pășuni și 
finețe natura'e, pînă în 1959 produc
ția de masă verde Ia ha a fost cu
prinsă între 4000 și 8000 kg. In urma 
măsurilor de ameForare luate încă 
din toamna anului 1959 ca : supra- 
însămînțarea suprafețelor mai puțin 
productive (cu 40 kg de seminje de 
ierburi leguminoase și graminee pe
rene la ha), aplicarea de îngrășă
minte chimice (100 kg/ha superfosfat 
în toamnă și 150 kg/ha azotat de a- 
moniu în primăvară) sau gunoi de 
grajd (25 tone/ha), defrișarea arbo 
retelui dăunător, precum și prin gră- 
parea și discuirea pășunilor și tine
telor, în primăvara anului curent, au 
fost obținute anul acesta rezu tate 
mult ma! bune. Astfel la determinările 
făcute la I iunie a.c. s-a constatat că 
producția de masă verde s-a mărit 
mr’t. obținîndu-se între 10.000—15.000 
kg ha la pășuni și intre 15.000-20.00 
kg ha la fînețele naturale. Totodat 
s-a înregistrat și o însemnată îm 
bunătățire calitativă prin ridicarea 
procentului de ierburi leguminoase. A 
cest excmp'u arată că obiectivele pro 
iedului de Directive sînt pe deplin 
realizabile și că în acest scop, tre
buie să se acorde o atenție deosebită 
măsurilor de îmbunătățire ca : supra- 
însămînțarea, aplicarea de îngrășă
minte (chimice și naturale), lucrări
lor de îngrijire și întreținere etc.

Pentru aplicarea măsurilor de a- 

ninci montate și care vor intra în cu- 
rînd în producție.

Pentru a obține animale de o înal
tă valoare zootehnică colectiviștii a-u 
acordat o mare atenție îngrijirii și 
hrănirii tineretului taurin lăsat pentru 
prăsilă. Astfel, hrănirea vițelelor s-a 
făcut după cele mai noi metode reco
mandate de știință.

O altă măsură care a dus la ridi
carea productivității animalelor din 
gospodăria colectivă din Seleuș-a fost 
hrănirea vacilor în mod rațional și cu 
un furaj variat și de bună calitate. 
In acest scop, au fost cultivate în 
1959 cu diferite culturi furajere pes
te 60 de ha., iar în acest an 108 ha., 
din care cu porumb pentru siloz 30 
de hectare. In felul acesta hrana de 
bază pentru vaci o constituie aici în 
timpul iernii porumbul însilozat (în 
1959 s-a asigurat cîte 8.000 kg. siloz, 
iar în acest an s-a prevăzut cîte 
12.000 kg. de siloz de fiecare vacă), și 
finul de lucerna și trifoi. In timpul 
verii, vacile sânt hrănite cu masă ver
de. Astfel. începînd cu luna mai va
cile sînt scoase de dimineață la pă
șune (gospodăria are o pășune bine 
îngrijită și productivă). Hrana de 
pe pășune li se completează cu 
secară masă verde, sau c-u porumb 
masă verde. Bineînțeles că nu lipseș
te din hrana vacilor nici concentrate
le și nici borhotul. Acesta din urmă 
este procurat de gospodărie de la fa
brica de bere.

— Eu hrănesc vacile în timpul ier
nii cu cîte 20 kg. de siloz, 4 kg. fîn 
de lucernă sau trifoi. 1-2 kg. de con
centrate (după producția fiecăruia), și 
cd| cîte 20-30 litri borhot. Vara le dau 
aceeași cantitate de concentrate și 
borhot, iar masă verde cît pot mânca, 
mi-a spus îngriijtorul Carol Fabian, 
unul din cîștigătorii premiului III din 
cadrul concursului organizat în 1959 
de Ministerul Agriculturii pentru cel 
mai bun mulgător. (Carol Fabian a 
realizat o producție medie de 2.910 li
tri lapte pe cap de vacă furajată).

De curînd, colectiviștii din Seleuș 
a-tl studiat și dezbătut proiectul de Di
rective ale celui de-al III-lea Congres 
al P.M.R. pentru planul de dezvoltare 
a‘economiei naționale pe anii 1960- 
1965 și pentru programul economic de 
perspectivă. Discuțiile s-a-u purtat în 
mod deosebit asupra- problemelor pri
vind creșterea animalelor. Cu această 

EFTIMIE PĂLAMARU 
șeful Secției de alimentație 

din I.C.Z.
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a pășunilor

meliorare pe o sca
ră mult mai mare 
decît pină în pre
zent, propunem ca 
sfaturile populare să 
că repartiția pășunilor și fînețelor pen
tru folosință, gospodăriilor agricole 
colective și de stat să se facă 
mai mulți ani, pentru ca aceste 
tați să fie interesate în acțiunea 
îmbunătățire a lor.

De asemenea este necesar ca 
partamentul Gostat și sfaturile popu
lare regionale și raionale să ia mă
suri pentru înființarea și extinderea 
semincerilor pentru ierburi perene, 
mijloc puternic pentru ridicarea pro
ductivității pășunilor și fînețelor.

Tot pentru îmbunătățirea pășunilor 
și fînețelor propunem ca 
cursurilor agrozootehnice 
să se dea o atenție mai 
lor privind sistemul de 
și de folosire rațională . ... 
pe tar'ale. In experiențele făcute de 
I.C.Z. și I.C.A.R., folosirea acestui 
sistem a dus la ridicarea producției 
de masă verde la ha cu 28—37 la 
sută și la sporirea producției de lapte 
la vaci cu pînă la 34 la sută, iar a 
producției de lînă la oi cu 30 la sută.

In proiectul de Directive se arată 
că „se va orgamza producția indus- 
Irială a furajelor combinate". Acesta 
este unul din cele mai importante 
mijloace pentru hrănirea rațională a 
animalelor și ridicarea productlvită 
ții lor. intrucît nutrețurile combinate 
oprind sub o formă sintetizată, can- 

'itățile necesare de proteine, vita
mine, săruri minerale (macro și mi- 
roelemente) cît și de antibiot'ce, care 
idică valoarea biologică a hranei și 
ontribuie la menținerea sănătății și 

ridicarea producției animalelor. Toto
dată se realizează pe această 
o însemnată scădere a prețului 
cost a produselor animale.

Pentru realizarea 
combinate cu mare 

cale 
de

unor nutrețuri 
eficacitate este

ocazie ei și-au revizuit planul de pro
ducție pe a-n-ul în curs și au analizat 
mai temeinic posibilitățile dezvoltării 
creșterii vacilor de lapte. Ca urmare, 
incă în acest an, numărul vacilor de 
lapte va ajunge la 80 adică cu 20 ca
pete mai mult decît prevedea planul. 
Totodată colectiviștii au hotărît ca în 
anul viitor să mărească numărul va
cilor de lapte pînă la 20 de capete de 
fiecare sută de hectare. De asemenea, 
ei și-au propus să obțină o producție 
medie de 2.800 litri lapte pe cap de 
vacă furajată față de 2.600 cît și-au 
planificat la începutul anului, iar în 
viitorii' ani s-o ridice la 3.000 litri. 
Venitul bănesc pe care îl va realiza 
gospodăria în acest an numai din 
creșterea taurinelor se va ridica la 
peste 400.000 lei.

Pentru continua sporire a pro
ducției de lapte >pe cap de animal, 
este bine ca îngrijitorii de vaci din 
această gospodărie să Introducă 
mulsul de '4-5 ori -pe zl la toate 
exemplarele cu o producție de peste 
20 de litri lapte pe zl. Aceasta ar 
contribui la o activizare mai intensă 
a glandei mamare, ceea ce duce la 
ridicarea producției de lapte.

Rezultatele obținute în primele 5 
1-u-ni ale acestui an sînt chezășie că 
cele propuse vor fi nu numai îndepli
nite ci și depășite.

V. CAZACU

Tot mai sus 
spre bunăstare și lumină

In aceste zile, în întreaga (ară, în 
întreprinderi și instituții, in unități a- 
gricoțe socialiste, este dezbătut cu în
suflețire proiectul de Directive. Au loc 
ședințe, adunări, convorbiri, discuții de 
la om la om-.-

Intr-o asemenea adunare a vorbit a- 
cum citeva zile și Florea Flntină, pre
ședintele gospodăriei colective „1 Mai", 
din comuna Maglavit, raionul Calafat. 
Ascultați ce-a propus Fîntină acum o 
săptămînă la adunarea amintită. „Să se 
înființeze , pe lingă Facultatea de Agri- 
cultură din Craiova o secție fără frec
vență". Și a argumentat propunerea 
așa: „Proiectul de Directive prevede 
ca pină în 1965 să se încheie procesul 
de colectivizare a agriculturii; o să a- 
vem nevoie de foarte mulți ingineri a- 
gronomi, și la sate sînt destui practi
cieni cu școală medie care ar trebui să 
învețe mai departe". Așa a vorbit Fin
tină.

După cum se vede, pe președintele 
din Maglavit nu-l preocupă numai ceea 
ce e legai de gospodăria lui. Și toc
mai aici e minunea, adevărata minune. 
Fostul dijmaș nu se gîndește numai la 
ceea ce e legat de satul lui, ci cuprinde 
cu privirea întreaga țară. El știe, e 
convins, că 70—80 la sută cu cit va 
trebui să crească producția globală a- 
gricolă pînă în 1965 nu se poate face 
fără știință.

Cine a fost în aceste zile prin sate 
n-a putut să nu înțeleagă însemnăta
tea mare a cuvintelor din proiectul de 
Directive : „Pină în 1965 se prevede în
cheierea procesului de colectivizare a 
agriculturii''.

Au țăranii noștri un fel de-a povesti 
că i-ai tot asculta nopți întregi. Unul 
povestește liniștit, se ajută și cu mii- 
nile, cu mimica feței. Intră altul in 
vorbă, face o observație plină de în
țelepciune, stiriiind discuții aprinse. 
Așa, gospodărește, așezat, s-a discu
tat și despre proiectul de Directive cu 
ce are el mai de seamă pentru viața 
sațului: în 5 ani colectivizare com
pletă.

— Ce te-a făcut dă intri In gospo
dăria colectivă, l-am întrebat deunăzi 
pe un colectivist din Mărtinești.

Cel întrebat nu s-a grăbit să-mi răs-

necesar să se acor
de o importanță 
deosebită produce
rii de nutrețuri pro

teice cu o valoare biologică ridicată, 
cum este fabricarea pe scară 
trială a drojdiei furajere, 
întreprinse atît la noi cît 
țări au arătat că pentru 
drojdiei furajere se pot 
materii prime : leșii bisulfitice 
fabricile de celuloză și hîrtie, cocenii 
de porumb și paie de cereale, rume
guș de lemn, stuf, melasă etc., care 
se găsesc din abundență în țara noa
stră. Din calculele economice făcute 
rezultă că 1 kg de drojdie furajeră 
uscată se poate obține: din 16,6 litri 
leșii bisulfitite, la un preț de circa 
4,5 lei/kg ; din 14,3 kg paie grosiere 
de cereale la un preț de circa 4,5 
lei/kg; din 9,3 kg coceni de porumb 
lat circa .4,4,lei/kg ‘ 
lasă (50 la sută z 
lei/kg.

în experiențele făcute cu folosirea 
drojdiei furajere ia în gr ăș area por
cilor s-a realizat atît mărirea sporului 
de greutate vie cu 38—40 la sută și 
scurtarea perioadei de ingrășare cu 
28 la sută, cît și o economie de circa 
28 la sută din nutrețurile concentrate 
cpre pot fi folosite în alte scopuri.

Față de avantajele drojdiei- fura
jere soeptim necesar ca Ministerul In
dustriei Petrolului și Chimiei să în
ființeze secții de producerea drojdiei 
furajere pe bază de leșii bisu’fitice re
zultate de la fabricile de hîrtie și ce
luloză, iar Min'stejrul Agriculturii șă , același timp pierderile prin mori 
construiască întreprinderi de produ- fate pină la 10 la sută la tindretlțl 
cerea drojdiei furajere în zonele na
turale cu materii din abundență.

Odată cu dezvoltarea nutrețurilor 
combinate propunem ca M;niste?li| In
dustriei Petrolului și Chimiei să ia 
măsuri pentru dezvoltarea industriei 
de vitamine sintetice (A. B2, D etc.) 
și micrbelemente. Folosirea acestora prevederile privitoare la sporirea pro- 
in hrana păsărilor și porcilor asigură ducției animale.

indus- 
Cercetărîie 

și în alte 
producerea 
folosi ca 

de |a

g și din 3,3 kg me- 
zahăr) la cjrca 3,6

Cifre și fapte •
• Cele „70 de,.întovărășiri a- ' 

gricole din raionul £aUu, regiu
nea Cluj, dispun-de un fond ob
ștesc în valoare, de peste 435.000 
lei. Acesta constă din 1.147 oi, 
dintre care mai mult de jumăta- 1 
te din rasa merinos, 6 saivane, , 
50 semănători de păioase și po- i 
rumb. trioare, cîntare etc. O 
parte din fondul obștesc, în nu
merar, este depus la bancă.

• Colectiviștii din Sag, re
giunea Timișoara, ajutați de 
mecanizatorii de la S.M.T. au 
defrișat și desțelenit o su
prafață de 67 ha pe care au 
redat-o circuitului agricol.

ț • Pentru a-și crea noi surse 
de venituri colectiviștii din 
comuna Stoicănești, raionul 
Drâgănești-Olt, au hotărît să a- 
men-ajeze un eleșteu de pește 
pe c suprafață de 18 hectare.

• întrucât în cadrul G.A.C. 
„Calea Socialismului" din comu
na Biharia, regiunea Oradea, a 
luat ființă o fermă model pen
tru creșterea oilor merinos, co
lectiviștii de aici au hotărît să 
construiască din fonduri proprii 
și resurse locale, un saivan cu o 
capacitate de 1.000 capete ovine.

• In scopul obținerii unor 
mari venituri bănești, membrii 
gospodăriei colective din ora
șul Medgidia au contractat în 
acest an cu statul 150.000 kg de 
grîu, 112.000 kg de porumb, 
90.000 kg de floarea soarelui, 
10.000 kg. de orz, 2.000 kg. de 
fasole 2.000 kg lînă și 20.000 
kg de ceapă și cartofi.

pundă. A ridicat la gură țigara prinsă 
intre degetul mare și arătător, a tras 
un fum și a început .să-rni' poves
tească.

— Pe semne că dimineața n-ai nun- 
cat mămăligă făcută cu , măgarul.

Cunoșteam și pină atunci sumedenie 
de feluri în care Dogătașii satelor au 
înjosit atîta amar de vreme pe țăranul 
truditor. Dar acolo, la Mărtinești, stînd 
pe buza unui șanț, am aflat incă unul.

Toate satele din împrejurimi și din 
Mărtinești, bineînțeles, au dat ani în
tregi mină de lucru podgorenilor mo
șieri din Odobești. Sutelor de oameni 
care munceau în vii pentru îmbuibarea 
stăpînilor li se dădea zilnic un codru 
de mămăligă cu ciorbă din știr dat 
în floare sau din alte buruieni. Fiind 
aproape peste putință. să mesteci mă
măligi așa de mari, podgorenii anga
jau pe sezon, cite un om cu măgar. 
Ilrechiatul legat de mesteacăn se în- 
vîrtea toată ziua,, mestecînd mămăliga 
din cazanul băgat intr-o groapă. Ca la 
roata cu care se udă grădinile de zar
zavat. RămîneaU cocoloașe, uneori caM 
cit codrul cuvenit lucrătorului drept 
porție. Din vlaga lucrătorilor hrăniți în 
acest fel se scotea Rieslingul licoros 
pentru ospețele boierești.

Sînt vremuri care s-au dus, dar nu 
pot fi uitate.

Și acum ? Se împlinește anul de cină 
mârtineștenii au motive de deosebită 
mîndrie. Comuna lor e prima din ra
ionul Focșani cu agricultura în între- 
gime colectivizată.

Ceea ce este foarte interesant șt 
semnificativ în discuțiile care se des
fășoară, în aceste zile la sate pe mar
ginea proiectului de Directive, este că 
oamenii nu vorbesc numai despre boa
bele ce vor fi date în gospodăria co
lectivă ca spor la ziua-muncă. Ei iși 
angajează sprijinul pe'ntru electrificare, 
ridicare de edificii culturale și de să
nătate. In felul, acesta se dă. gospodă^ 
riei colective adevăratul și cuprinzăto
rul rol ce-l are, și-l va avea tot mai 
pronunțat, în viața satului: acela de 
mijloc sigur pentru ridicarea spre bu
năstare șt lumină a țăranului, muncitor.

T. OPREA

14—

o ridicare simțitoare a producției de 
ouă și o creștere rapidă a tineretu
lui aviar și porcin.

Prin folosirea vitaminelor A, D2, 
B2, PP și B12 în hrana puilor de găi
nă sporul <ir greutate față de martor 
în experiențele făcute de I.C.Z. a cres
cut între 8--10 la sută, iar mortalita
tea s-a redus în medie cu 5 la sută.

In ce privește rolul microelemente- 
lor este suficient dacă amintim numai 
faptul că prin folosirea cobaltului în 
hrana păsărilor și porcilor, producția 
s-a mărit cu 30 la sută la găinile ouă- 
toare, cu 14 la sută la puicuțe și cu 
27 la sută la cocoșei. La purceii su
gari care au primit în hrană cobalt, 
sporul de greutate a fost mai mare cu 
13 la sută la vlrsta de 1 lună și cu 
9 la sută la 2 luni. Toate acestea a- 
rată importanța mare care trebuie să 
se acorde producerii și folosirii micro- 
elementelori.și vitaminelor în, hrana a- 
nlmalelor productive.

Alte componente a nutrețurilor com
binate, care trebuie folosite într-o mă
sură mai țpare de către țoale G.A.S.- 
tirîle și G.Â.C.-urile crescătoare de 
porci și păsări, sînt antibioticele. Din
tre ele o eficacitate mai mare o au 
Aurexuf, Vifaurotn 40 și Furadicilul, 
care se .prepară la noi în țară.

în urma folosirii lor, sporurile de 
greutațe la purceii sugari s au mărit 
cu 15—31 la sută față de martor, la 
tineretul supus îngrășării cu 16—30 
la sută, la puii de găină cu 3 la 
sută, iar producția de ouă la găini a 
sporit cu 12 la sută, redueîndu-se în 
același timp pierderile prin mortali- 
.’_U y.-Z. ‘.Z la tineretul
porcin și la 8—14 la sută la puii de 
găină.

Prin aplicarea în practică a indica
țiilor proiectului de Directive privi
tor la îmbunătățirea bazei furajere și 
a măsurilor ce trebuie luate in acest 
scop, se vor puțea realiza și depăși

Dan Vera a preferat vieții liniștite, lipsite de răspundere, 
activitatea în producție. A părăsit munca de funcționară 
pe care o avea în București, s-a înscris la facultatea de 
zootehnie pe care a terminat-o cu succes și acum iat-o la 
G.A.S. Mînăstirea. Invitată în fața aparatului de fotogra
fiat, inginera Vera Dan n-a venit singură (fotografia din 
dreapta). Gheorghe N. Constantin de la G.A.S. Mînăstirea, 
raionul Oltenița, aducînd de la pășune cei 60 de viței pe 

care-i îngrijește cu pricepere, (fotografia din stingă).

Organizarea întreținerii porcinelor 
în tabere de vară la G. A. S. Variaș

întreținerea porcinelor în tabere de 
vară este un procedeu eficient de pre
venire a modalităților, de creștere a 
unui tineret sănătos, de mărire a spo
rului mediu zilnic de creștere în greu
tate în perioada de ingrășare și de 
reducere simțitoare a cheltuielilor de 
producție. Cele mai raționale tabere 
de vară sînt acelea care nectsită chel
tuieli de construcții retffise și răspund 
tuturor cerințelor zootehnice pentru 
întreținerea efectivelor de animale. 
Este știut că, în timpul verii, ritmul 
tuturor proceselor fiziologice care se 
petrec în organismul animalelor se 
intensifică făcînd ca în condițiile 
unei furajări bogate în substanțe pro
teice și vitamine, randamentul de în- 
grășare să crească simțitor. Pe lingă 
hrană, o influență însemnată o exer
cită și complexul de factori naturali, 
în organizarea întreținerii animalelor 
in tabere și adăposturi de vară, pro
blema de bază o constituie de aceea 
utilizarea la maximum a factorilor na
turali care se obțin prin apropierea 
condițiilor de întreținere în adăpost, 
de condițiile de întreținere la pășune-

G.A.S. Variaș are o experiență de 
circa 3 ani în întreținerea taurinelor 
în tabere de vară. Rezultatele bune 
obținute au impus extinderea acestei 
metode și la porcine. Anul acesta, la 
începutul lunii mai, s-a organizat o 
tabără de vară pe o lucernieră pentru 
400 de capete de scroafe. Tabăra con
stă dintr-un sălaș comun pentru 
scroafele în montă și gestante și din 
boxe individuale, așezate direct pe lu
cernieră pentru scroafele care fată. 
Sălașul comun, acoperit cu carton as
faltat, este închis pe trei laturi cu pe
reți de stufit. în fața sălașului se gă
sește o platformă de alimentare și ° 
fîntînă improvizată, care asigură apa 
necesară în timpul zilei. Scroafele sînt 
pășunate maximum două-trej zile pe 
aceeași parcelă, care-i împrejmuită cu 
păstorul electric. Datorită folosirii 
păstorului electric, norma de deservire 
a fost mărită la 100—150 capete. în
grijitorul are, în principal, .sarciiw. de. 
urmărire a montei șl de aljfliaptare 
cu concentrate și apă proaspătă-'

Pentru regenerarea lucetjiierei după 
pășunat, se aplici o ușoară dibuire, 
100—150 de kg de îngrășământ azo
tat și 150 de kg de superfosfat, după 
care se trece cu o grapă grea. Lucra
te astfel, lucernierele se regenerează 
foarte bine. Prin întreținerea scroafe
lor în tabere de varS s-au putut înlo
cui în mare măsură concentratele cu 
lucernă masă verde. Scroafele pășu- 
nează între 8—12 kg de lucernă zil
nic. Cînd erau ținute in grajduri, în 
regim de stabulație, rația zilnică de 
concentrate era de 3,5 kg Trecerea la 
regimul de pășune și reducerea con
centratelor s-a făcut treptat. Astfel, la 
ieșirea în tabără rația de concentrate 
s-a redus la 2 kg pe cap de scroafă 
furajată, iar după 10 zile a fost mic

Nu rezultatul, ci
Am în mînă un do

sar. Conține acte ce 
privesc valori materia
le. far cînd e vorba de 
astfel de valori, prezen
ța revizorului contabil e 
inevitabilă. In dosarul 
cu pricina fiecare filă 
poartă ' amprenta lui. Și 
fiecare lila conține ini- 
putații. Iată una : con
ducerea G.A.S. Redea,, 
raionul Caracal, este 
penalizată ou suportarea 
costului unei lucrări pe 
care a plătit-o de doua 
ori. Pină aici se pare 
că din partea revizoru
lui contabil totul e -în 
regulă, că el se dove
dește, așa cuiii trebuie 
să fie, un neînduplecaf 
apărător al avutului stai- 
tului. Conducerea gos
podăriei a contestat im- 
putația și a cîșfigat. A- 
dică i s-a aprobat să 
nu suporte costul lucră
rii imputate. Conduce
rea G.A.S. a câștigat 
fiindcă n-a fost vorba 

de o lucrare plătită de 
două ori, cum a prezen
tat lucrurile revizorul 
contabil, c| de o lucra
re făcută ,de două ori. 
Iar pricina repetării lu
crării n-a stat în calita
tea ei slabă, ci în cau
ze dintre cele mai o- 
jjigctjye. Gospodăria a 
slrjns lucerna în căpițe. 
A căzut după aceea o 
ploaie torențială. Ca să 
nu se strice lucerna 
gospodăria a fost ne
voită să o răsfire ca să 
se usuce și s-o siringă 

■a doua oară. Lucrarea 
era necesară. Cheltuind 
câteva sute de lei, gos
podăria a evitat pierderi 
de mii de lei. Deși i 

’s-a explicat, revizorul 
contabil n-a vrut să 
priceapă lucrul acesta și 
a aplicat penalizări. 
Dacă i s-ar fi prezentat 
un proces verbal de jus
tificare a' pagubei desi
gur că revizorul n-ar fi

șorată la 1,5 kg. Acum rația furajată 
pe cap de scroafă din sălașul comun 
este, compusă din următoarele :

DEHUPDREA
FURAJULUI

U M.
K6

LEI PE 
RAT/E

PORUMB BOABE 0,800 0,54
ORZ 0,200 0,14
SOIA 0,200 0,60
SROTURI 0,200 0,19
GOZURI 0,150 0,05
MAZĂRE 0,150 0,12
MASĂ VEKDE * 0,02

TOTAL toHttmuii 1.5 1,66
în ipoteza că din furajarea scroa

felor se elimină soia — care nu este 
din producție proprie, ci achiziționată 
prin Agrosem la un preț de 3,04 lei 
per kg. — și se înlocuiește cu 200 de 
grame tărîțe, costul rației furajere 
zilnice in tabără scade cu 48 bani, re
venind la 1,18 lei. în perioada de sta
bulație costul complet al unei zile de 
furajare este 6,54 lei, pe cită vreme 
in tabăra de vară de numai 2.29 lei. 
Comparativ, pe elementele componente 
ale prețulu] de cost, calculafia unei 
zile de furajare se prezintă astfel :

ELEMENTE PREȚ 
COST

COST PE 7llE 
DE FURAJARE

ÎN 
mULAm IA BARĂ

SALARII 1,03 0,21
FURAJE 4,35 1,66
AMORTISMENT SPECIFIC 0,10 0,12
ALTE MATERIALE 0,34 0,08
CHELTUIELI INDIRECTE 0,64 0,20
ALTE CHELTUIELI 0,08 0,01

TOTAL 6,54 2,28

După cum se observă se obțin e- 
conomii substanțiale atit la consumul 
de muncă materializată cît și [a con
sumul de muncă vie. Numai la consu
mul de furajare de pildă, se obține o 
economie zilnică pe cap de scroafă de 
2,69 de lei, ceea ce înseamnă că, pe 
întregul nostru efectiv, economisim la 
adest capitol de cheltuieli peste 1.000 
de lei pe zi.

Reducerea cheltuielilor prevăzute ]a 
capitolul „alte materiale1* se explică 
prin aceea că în tabără se înlătură sau 
se micșorează mult consumul de var, 
mături, dezinfectante etc. Reducerea 
cheltuielilor comune și generale cu 
0,44 lei pe zi furajată este consecința 
economiilor care se fac la toate ele
mentele cheltuielilor amintite

Diferența de 0,02 lei între amortis
mentul specific în tabără, față de sta
bulație, provine din faptul că actual
mente amenajările din tabără sînt tre
cute în amortisment cu regim de recu
perare integrală pe un an deși în rea
litate ele au o durată de peste 5 ani, 
precum și din faptul că 25 la sută din 
boxele de fătare au fost confecționate

actul...
avut nimic de obiectat. 
Pe un revizor contabil 
birocrat îl interesează — 
după cum se vede — 
nu rezultatul ci actul. 
N-am vrea să se înțe
leagă din cele spuse că 
pledăm pentru o exi
gență scăzută a revizo
rilor contabili. Ei au 
datoria să descopere 
necinstea sub orice for
mă s-ar ascunde și — 
în același tinip — să 
promoveze inițiativele 
menite să contribuie la 
păstrarea avutului ob
ștesc.

Revizorul contabil în 
cauză nu mai lucrează 
la Trustul Gostat Cra
iova, penalizarea aceas
ta cît și celelalte, găsite 
nejuste, au fost anula
te. Rămîne însă faptul. 
Și ca repetarea lui să 
nu se întîmple, acesta-i 
motivul pentru care am 
scris.

M. HOB1ȚAN 

la Centrul mecanic Arad, care le-a 
livrat gospodăriei cu 1300 lei buca a.

Prin instalarea boxelor de fătare pe 
timp de șase luni în tabere de „vară, 
prin creșterea tineretului provenit din 
aceste fătări, precum și a aceluia din 
fătările trimestrului I tot în tabere de 
vară (lucru practicat de altfel și în 
anul 1959), se reduce procentul de 
pierderi prin mortalitate și sacrificări 
din necesitate cu cel puțin 5 la sută, 
se reduce consumul de medicamente 
și consumul de furaje concentrate cu 
peste 50 la sută. In plus de aceasta, 
se obține un material de ingrășare 
viguros, sănătos, cu mare putere de 
asimilare. Ca o consecință directă a 
acestor factori, animalele introduse în 
tngrășătorii din taberele de vară au 
realizat sporuri medii zilnice cuprinse 
între 600—700 grame, fapt ce a redus 
perioada de ingrășare și a mărit vite
za de circulație a fondului de rulment.

Anul trecut, cînd gospodăria a chel
tuit 6,90 Iei pe zi pentru furajarea u- 
nei scroafe, prețul de cost al purcelu
lui înțărcat a fost de 168 de lei. Anul 
acesta prețul de cost al unui purcel 
fătat și crescut în tabără, va fi la În
țărcare de numai 98 de lei.

Ing. LUCA ILIE 
directorul G.A.S. Variaș, 
raionul Sîonicolau Mare

Nici o lucrare rămasă 
în urmă

— Am pregătit din vreme tot siste
mul pentru irigat o tarla de porumb 
de 20 de ha și 10 ha de zarzavat, dar 
ploile din primăvara asta ne-au scutit 
pînă acum, m-a-informat brigadierul 
de cimp, Ion Constantin

Colectiviștii din Virteju sînt grădi
nari iscusiți. De pe cele 33 de ha de 
grădină slnt hotărîți să scoată recolte 
mari cu mulț mai mari față de cele 
din anii trecuți.

Lucrarea pe care au făcut-o pentru 
a putea iriga in caz de nevoie, 20 de 
ha însămințate cu porumb, este una 
din frumoasele realizări ale colectiviș. 
tilor din Virteju. Dezbaterea proiectu
lui de Directive ale Congresului al 
III-lea al P.M.R., la care au participat 
sute de colectiviști, a dat un nou im
bold in munca colectiviștilor. Ingine
rul agronom Gheorghe lordache, luind 
cuvintul a arătat colectiviștilor cu ci
fre comparative din recoltele obținute 
de ei cu ani in urmă, că prevederile 
proiectului de Directive sînt posibile de 
realizat și chiar de depășit. Brigadie
rul de cim.p, Ion Constantin, a arătat 
că pe cele 330 de hectare culturile sini 
executate bine și la zi. De asemenea, 
brigadierul legumicol era tare bucuros 
că și lucrările din grădina de legume 
și zarzavaturi pe 33 de ha nu sînt mai 
prejos ca cele din cimp. Nici responsa
bilul sectorului zootehnic n-a vrut să 
treacă acest prilej fără ca să arate rea
lizările din sectorul său. Gospodăria 
are 55 de vaci cu lapte, lot nou creat 
anul acesta și 22 de viței, 23 de scroafe 
de prăsilă, 7 scrafițe și aproape 150 de 
purcei. La acest sector lucrează frun
tași in muncă așa cum sînt responsa
bilul zootehnic. Alecu Ștefan, Vulcan 
Dumitru, Voicu Ion și Neaga Ion. O 
grijă deosebită au avut-o colectiviștii 
din Virteju ca sectorul zootehnic să 
aibă o solidă bază furajeră. Grija a- 
ceasta se poate vedea din faptul că 
ei au mărit suprafața de porumb pentru 
siloz, de la 26 de ha cît au avut anul 
trecut, la 42 de ha- Totodată colectiviș
tii au mai semănat 10 ha de ovăz și 
72 de ha de lucerna.

— Slntem hotărîți ca anul acesta să 
mărim producția în toate sectoarele. 
Condiții bune avem, oamenii slnt har
nici și S.M.T. Ciorogirla ne ajută ori 
cînd cerem sprijinul, cu lucrări de 
bună calitate și executate la vreme. La 
porumb cred că vom sălta recolta la 
hectar cu peste o mie de kg față de 
anul trecut. La griu semnele arată o 
producție foarte bună. Și la grădină, 
printr-o mai bună organizare a mun
cii, vom avea rezultatele dorite. In cin
stea Congresului al III-lea al P.M.R. 
gospodăria noastră colectivă luptă să 
fie printre fruntașe pe raionul Dom
nești. începutul l-am făcut cu întreți
nerea culturilor și ne vom strădui să 
fim la înălțimea sarcinilor din proiec
tul de Directive — a zis hotărît tov. 
Florea Dumitru, președintele gospodă. 
riei colective din Virteju.

I. TERBESCU



Din Uniunea Sovietică
O nouă combină

Agricultura Uniunii Sovietice a 
fost înzestrată cu noi combine pen
tru recoltatul păloaselor.

Aceste minunate mașini de recol
tat au fost create la Uzina de com
bine din Tuia. La combinele 
„U.C.T.-I" — așa se numesc noile 
agregate — constructorii au prevă
zut o schemă pentru recoltatul ce
realelor cit se poate de economic și 
eficace. Grînele tăiate sînt transmise 
printr-un transportor In treierătoare, 
de unde boabele sint lăsate să cadă 
în coșul de grăunțe al combinei, iar 
paiele In dispozitivul atașat în mod 
special la combină, pentru reținerea 
și balotarea palelor.

Lățimea de lucru a secerătoarei 
este de doi metri șl șaizeci de cen
timetri, iar a tobei batozei de optzeci 
de centimetri. Toate acestea fac să

Plugul
Nu de mult, pe clmpiile stațiunii 

ide pe lingă Uzina constructoare de 
mașini din regiunea Baltica se pu
tea vedea o priveliște neobișnuită. 
Pe unul din loturi, niște camioane 
basculante mari au adus un mare 
număr de bolovani șl... i-au răspîn- 
dit pe lot. Apoi a fost adus pe lot 
un tractor Diesel la care era atașat 
un plug cu patru brazde.

Oare tractoristul avea de gînd să 
are acest cîmp plin de bolovani? în
tocmai. Iată-1 că a conectat automa
tul hidraulic, brăzdatele s-au Înfipt 
în pământ. Tractorul s-a pus în miș
care, lăsînd în urma sa patru braz
de late. Dar iată, în calea tractorului 
un bolovan. Tractoristul îl înconjoa
ră dar brăzdarele se îndreaptă chiar 
spre bolovani. De bună seamă acu-

DIN R. P. CHINEZĂ

Țăranii din provincia Țensi depun o muncă susținută 
unor vaste lucrări de irigație, in urma cărora vor îi 

hectare de noi terenuri agricole.

pentru efectuarea 
valorificate 134000

Pentru prima oară, la expoziția 
Internațională de flori de la Triest, 
care a avut loc între 23 aprilie șl 1 
mai 1960, se anunțase participarea 
unei țări socialiste. Acest lucru a 
stîrnit un interes deosebit în cercu
rile specialiștilor italieni și străini.

Participarea R.P.R. cu flori la o 
expoziție de o exigență deosebită, 
organizată la o depărtare atît de 
mare, alături de 12 țări renumite în 
domeniul floriculturii, necesita desi
gur pregătiri corespunzătoare. In
tr-un timp relativ scurt, Institutul 
de cercetări hortlviticole, cu spriji
nul deosebit de activ al stațiunii sale 
experimentale de la Cluj, condusă 
de tov. Palocsay R., a înfăptuit toa
te pregătirile necesare.

Planul întocmit în formă de spi
rală, care sugera mișcarea, permitea 
prezentarea avantajoasă a florilor 
din punct de vedere științific. In 
standul romînesc au fost prezentate 
ca flori în ghivece, 10 soiuri de hor
tensii în culori de la alb pînă la 
roșu, calceolaril în 5 nuanțe mergînd 
de la galben pînă la bordo, 3 soiuri 
de Saint-Paulia, dintre care s-au re
marcat îndeosebi cele duble, primule 
șl Echeverla.

Dintre florile tăiate, au fost pre
zentate în minunate vaze cu motive 
romînești, executate în mod special 
pentru expoziție de colectivul artis
tic al fabricii de porțelan din Cluj, 
16 soiuri de garoafe de la alb și 
galben la roșu închis, 2 soiuri de 
trandafiri, dintre care mult aprecia
tul soi „Rudolf Palocsay" de o mi
nunată culoare teracot, gladiole și 
cale.

Minunata colecție de flori expu
să pe baza unei nuanțate armonii de 
culori, calitatea deosebită a florilor, 
au atras aprecierea unanimă a Juriu
lui internațional format din 22 per
sonalități științifice din mai multe 
țări, a organizatorilor expoziției, 
precum și a publicului numeros și 
entuziast. Dintre cele 12 țări parti
cipante, nici una nu a prezentat un 
sortiment atît de bogat și variat de 
flori.

Acest fapt a determinat juriul in
ternațional să acorde standului ro- 
mînesc, pentru „admirata colecție de 
trandafiri, garoafe, calceolarii, hor
tensii, primule. gloxinii. gladiole. 
cale și Saint Paul ia" o diplomă de 
onoare șl o medalie de aur.

De asemenea, pentru activitatea 
științifică desfășurată în crearea u-

de recoltat cereale
crească în mod considerabil capaci
tatea de recoltat a combinei. Intr-o 
zi o „U.C.T.-I" recoltează grîne foar
te dese, de pe o suprafață de peste 
cincisprezece ha.

Echipajul combinei este format 
dlntr-un singur om. Manevrarea me
canismelor combinei „U.C.T. 1“ este 
deosebit de simplă: un dispozitiv hi
draulic reglementează ridicarea șl 
lăsarea în jos a secerătoarei șl a pa
letelor, înlesnind învîrtirea volanu
lui. Cabina combinerului este foar
te bine plasată; de acolo, comblne- 
rul are posibilitatea să vadă de jur 
împrejur foarte bine. Combina are 
mai multe viteze pentru lucru: cea 
mai mică este de 5 km., iar cea mai 
mare de 9 km. pe oră. In situația 
în care trebuie să se deplaseze de 
pe un loc pe altul, combina are o vi
teză de 60 de km pe oră.

automat
ma va avea Ioc un accident, dar... 
brăzdarele se ridică deodată trec 
peste bolovan și din nou se înfig în 
pămînt, continuîndu-șl lucrul. Cine 
a ridicat brăzdarele? Tractoristul? 
Nu. A acționat automatul care de 
flecare dată cînd întîlnește un obsta
col ridică, apoi coboară brăzdarele 
fără a avea nevoie de ajutorul o- 
mului.

Plugurile automate, așa se nu
mesc aceste mașini, au fost elabora
te intr-un birou special după proiec
tele mașinilor agricole pentru raioa
nele de nord-vest ale Uniunii Sovie
tice. Ele au fost bine apreciate șl 
vor fi folosite pe scară largă în 
colhozurile și sovhozurile din repu
blicile baltice pe ale căror terenuri 
există mulți bolovani.

La expoziția Internațională de flori de la Triest (Italia)

Un frumos succes 
obținui de R. P. R.

nor noi soluri de flori, Îndeosebi 
pentru trandafirii care-i poartă nu
mele, tovarășului Rudolf Palocsay 1 
s-a decernat o diplomă de onoare și 
o medalie. O asemenea distincție nu 
s-a mai acordat nici unuia dintre nu
meroșii oameni de știință prezenți 
la expoziție. Pentru „prețioasa cola
borare adusă în organizarea standu
lui propriu șl contribuția însemnată 
adusă reușitei expoziției", s-a acor
dat celorlalți doi membri al delega
ției, ing. Livia Ștefan șl semnataru
lui acestor rîndurl,.cu titlu personal, 
cite o medalie de aur. Aceasta con
stituie unicul caz la toate cele 7 e- 
diții ale expoziției internaționale de 
la Triest, cînd întreaga delegație a 
unei țări a primit o asemenea recu
noaștere unanimă.

Celorlalte țări le-au fost acordate 
unele distincții — medalii de aur 
sau de argint — pentru prezentări 
parțiale — ca de exemplu Braziliei 
și S.U.A. pentru orhidee, Austriei 
pentru flora alpină, Spaniei pentru 
plante grase.

Dintre instituțiile italiene, cele 
mai frumoase participări au avut o- 
rașele Napoli (plante grase) și Udine 
(grădină).

O clasificare pe țări nu s-a făcut, 
dar după numărul medaliilor de aur 
șl prin motivarea care s-a făcut la 
diploma de onoare, rezultă neîndo
ios că țara noastră s-a situat pe pri
mul loc.

Oficialitățile și vizitatorii și-au 
exprimat cu multă căldură impre
siile lor cu privire la standul romîn. 
Aceste impresii sînt consemnate în 
cartea de onoare a standului, în care 
se găsesc multe sute de felicitări șl 
urări scrise în limbile italiană, slo
venă. germană, franceză, engleză, 
arabă. Iată cîteva din ele :

„Spectacol spendid al unei flore 
care te încîntă", prof. ETO®.E GRE- 
GORETTI, președintele administra
ției provinciei Triest.

La Geneva

Conferința pentru dezarmare 
$i-a reluat lucrările

Comitetul celor zece state pentru 
dezarmare șl-a reluat lucrările. Așa 
cum arătau ieri știrile sosite de la 
Geneva, lucrările Comitetului se 
desfășoară în atmosfera produsă de 
noile propuneri ale Uniunii Sovie
tice cu privire la prevederile fun
damentale ale unui tratat de dezar
mare generală șl totală.

Prin noile sale propuneri prezen
tate în înțelegere cu celelalte țări 
socialiste, Uniunea Sovietică arată 
că pentru a înlesni rezolvarea cît 
mai grabnică a problemei dezarmă
rii, ea este gata să se înfăptuiască 
distrugerea tuturor mijloacelor de 
transport a armei atomice șl cu hi
drogen, încă din prima etapă a pro
gramului de dezarmare, adică îna
inte de interzicerea armei nucleare. 
Guvernul sovietic este dispus să facă 
aceasta, cu toate că în momentul de 
față dispune de o superioritate una
nim recunoscută, în domeniul celor 
mai moderne și eficiente mijloace 
de transport — rachetele balistice 
intercontinentale.

O dată cu distrugerea tuturor 
mijloacelor de transport la țintă a 
armei nucleare, în prima etapă a 
programului de dezarmare generală 
și totală, trebuie însă distruse și ba
zele militare străine de pe teritoriul 
altor state șl să fie retrase trupele 
străine de pe aceste teritorii.

Ziariștii veniți din toate colțurile 
lumii la această conferință, oamenii 
iubitori de pace de pretutindeni au 
primit cu interes aceste propuneri 
șl așteaptă ca ele să fie luate în sea
mă de către puterile occidentale.

Intr-o declarație a sa din 6 iu
nie, guvernul R. P. Chineze a ară
tat că el sprijină noua propunere a 
guvernului sovietic. Declarația ara
tă mai departe că din cauza poziției 
puterilor occidentale, problema de

Pe drumul
Vas:le Tilka, președintele coopera

tivei agricole din Rrembec, un sătuc 
din districtiil Korcea e un om înalt, 
cu o privire pătrunzătoare. Văzindu-ne 
că am vrea să stăm de vorbă, ne 
poftește să ne așezăm și răspunsurile 
lui nu se lasă mult așteptate,

— Do:sprezece ani de muncă în 
colectiv înseamnă ceva 1 Oamenii 
s-au obișnuit cu munca asta. Ca să 
vă dați seama de progresele reali
zate în răstimpul acestor doisprezece 
ani, îngăduiți-mi să vă atrag atenția 
asupra principalelor culturi : 

Trebuie menționat că pe o supra
față de 12 hectare s-au obținut 40 
chintale de grîu la hectar, pe 2 ha — 
250 chintale de cartofi la ha și pe 
2 ha — 620 chintale de sfeclă de za
hăr la ha. Aceste rezultate au fost 
obținute anul trecut numai pe cîteva 
loturi, dar în viitorul apropiat se vor 
obține astfel de recolte pe sute de hec
tare.

Dacă cooperativa noastră se măr
ginea încă în 1958 nurr.ai la culturile 
de cereale, în prezent cunoaște aici o 
puternică dezvoltare și ramura creș-

Culturi
Chintale la 

1949
hectar
1959

griu 13,45 24,00
sfeclă de zahăr 169,00 310,00
orz 20,00 26,50
cartofi 73,00 177,00

„Bucuros și înclntat pentru parti
cipare : dragostea pentru flori duce 
la dragostea Intre popoare", vice
președintele Societății expozițiilor 
din Triest.

„Standul R.P.R.: tehnica Înfrățită 
cu arta. Oameni și flori slnt uniți 
pentru frumusețea naturii", dr. DU1- 
LIO COSMA, director tehnic al ex
poziției.

„Am văzut florile și plantele ex
puse de romînl la Triest: sint Intr-a
devăr minunate". KARIM MOHA
MED — Irak.

„O demonstrație foarte plăcută de 
flori" R. L. BROOKING—San Fran
cisco — S.U.A.

Marea majoritate a vizitatorilor 
au înțeles mesajul de prietenie adus 
de poporul nostru prin limbajul flo
rilor.

Redăm unele din aceste mesaje:
„Sînt un admirator al Romîniei șl 

cu multă plăcere am constatat, vizl- 
tînd acest minunat stand, că și In a- 
cest domeniu Rominia poate să a- 
ducă realizări însemnate șl dragoste 
pentru frumos"

MESOTTA

„Cu profundă admirație pentru un 
popor prieten al Italiei mele, din 
partea unul grădinar din Napoli"

GIULIO SANMARTINO

„Poporului simpatic șl puternic 
care a venit la noi cu un mesaj flo
ral, urări călduroase, ca prin inter
mediul acestui prim contact cu ora
șul nostru să se poată dezvolta multe 
altele. în semnul unei prietenii du
rabile"

GIORG1A MANZUFFO

„Dinamica poporului se exprimă 
bine chiar și in minunata expoziție

zarmării se discută de peste zece ani 
șl pînă acum nu s-a obținut nici un 
fel de rezultat. „Considerăm că noua 
propunere de dezarmare a guvernu
lui sovietic constituie o piatră de în
cercare pentru puterile imperialiste 
șl o refuzare a acestei propuneri ar 
demasca și mai mult minciuna cu 
privire la dragostea de pace a pu
terilor imperialiste în frunte cu 
S.U.A.", subliniază declarația gu
vernului R.P. Chineze.

Numeroase guverne printre care 
șl guvernul țării noastre, au făcut, 
de asemenea, declarații prin care 
arată că vor sprijini programul pro
pus de U.R.S.S. pentru dezarmare 
generală șl totală.

In declarația guvernului R. P. 
Polone sa subliniază că noile pro
puneri ale U.R.S.S. constituie o do
vadă a faptului că ea este gata să 
meargă în întîmpinarea puterilor 
occidentale, să soluționeze în mod 
pozitiv problemele dezarmării.

Guvernul R. D. Germane a dat un 
comunicat în care arată că poporul 
german este deosebit de interesat 
în rezolvarea problemei dezarmării.

Guvernul sovietic — spune prin
tre altele declarația guvernului 
R. P. D. Coreene, — caută toate 
căile pentru a realiza un acord cu 
privire la dezarmare în cadrul tra
tativelor cu occidentul.

Multe organizații șl numeroși oa
meni politici din S.U.A., Anglia, 
Franța, India, Italia etc., au făcut 
declarații prin care aderă la noua 
propunere a U.R.S.S. Printre aceștia 
se numără șl G. Kennan, foslul am
basador al S.U.A. în U.R.S.S. Ară- 
tîndu-șl încrederea pe care o are în 
dorința de pace a sovieticilor, 
Kennan cere guvernului S.U.A. să 
discute serios problema dezarmării.

Din R. P. Albania 

belșugului 
terii vitelor. Cooperativa posedă 107 
vaci de lapte d n rasa „Valdostana", 
127 de tauri, boi și viței, 800 de pă
sări de curte și 25 de cai.

O dată cu dezvoltarea gospodăriei, 
a crescut și valoarea zilei-muncă. 
Dacă în 1949 s-au dat pentru o z:- 
tnuncă 190 leka în numerar, în 1959 
sau dat 245 leka.

In anul 1959 s-au distribuit țărani
lor cooperatori 25.600.000 leka, iar 
fondul indivizibil s-a ridicat la 
23.257.000 leka. După cum vedeți, 
sîntem o cooperativă milionară.

Familia țăranului cooperator Izet 
Emini a prestat anul trecut 2.002 
zile-muncă, pentru care a primit 
456.300 leka în numerar-

Aceasta în ceea ce privește reali
zările și veniturile. Cît privește con
strucțiile, puteți să vedeți și dum
neavoastră ce-am făcut noi.

Urmînd sfatul președintelui, am 
pornit pe ulițele satului. Casele pe 
care le întîlnim în drum sint aproape 
toate noi. Cooperatorii au construit 
137 de case, o școală de 7 ani, 4 ham
bare, 6 coșare, ș.a.

Toți cooperatorii ne vorbesc cu 
multă mîndrie de noua Casă de cul
tură, ce se construiește în mijlocul 
satului. Acum nu i se văd decit zi
durile. dar nu e departe ziua cînd 
această clădire va adăposti o sală cu 
300 de locuri, un cabinet agrotehnic, 
camere pentru artiștii amatori, o bi
bliotecă, o sală de lectură, un bu
fet, ș.a.

de flori; gindul mă duce la cultiva
torii șl specialiștii care iubesc prin 
flori țara și poporul lor"

GIUSEPPE MUSLIN
I

„Sint foarte bucuroasă că în ora
șul nostru a ajuns un mesaj floral 
șl artistic atît de apreciabil și aș 
dori ca și în proximul an aceasta să 
se relnoiască, pentru a Întări legă
turile de prietenie Intre poporul ro- 
mln și cel italian. Urez cele mal 
bune succese poporului romîn*

LAURA WEISS

Radlo-ul, televiziunea și presa ita
liană au acordat atenție standului 
nostru, transmițînd un material in
formativ deosebit de bogat cu pri
vire la participarea țării noastre.

R.P.R. a fost prezentă șl în pavi
lionul rezervat protecției internațio
nale a naturii, cu fotografii, afișe,

cărți etc., care au stîrnit un viu In
teres printre vizitatori. Delegația 
noastră a proiectat în marea sală 
arhiplină a Auditoriului din Triest, 
diapozitive în culori despre parcu
rile șl grădinile din patria noastră. 
Imaginile frumoase prezentate au 
fost primite cu aplauze puternice. 
Merită a fi menționat șl faptul că 
s-au predat Univeristățli din Triest. 
precum și Institutului tehnic agricol 
din Udine, lucrări cu privire la rea
lizările științifice din agricultură. 
Materiale documentare cu caracter 
turistic în mii de exemplare au fost 
distribuite vizitatorilor care au apre
ciat unanim frumusețea patriei noas
tre. De asemenea, albumele privind 
realizările mărețe obținute In timpul 
regimului democrat-popular au fost 
răsfoite cu mult interes de numeroși 
vizitatori.

Toate succesele obținute arată că 
participarea R.P.R. la cea de-a VII-a 
expoziție internațională de flori de 
la Triest a constituit un succes deo
sebit de însemnat pentru țara noas
tră, găsind un ecou favorabil în 
cercuri largi ale opiniei publice ita
liene șl contribuind la o mal bună 
cunoaștere și apreciere a patriei noa
stre.

Ing. OCTAVIAN FENEȘAN

I.C.I. —U.R.C.C. București
Str. Serg Nuju Ion nr. 8—12 Raionul Lenin

Vinde prin virament, acceptare sau numerar; hamuri 
clnepâ, a 2 cai și 1 cal, hamuri combinate, hățuri, 
ștreanguri, frînghii de toate dimensiunile, hamuri 
piele, câpețele, unelte agricole cu tracțiune animală 

(pluguri, grape, prâșitori, porzolatoare etc)

Marla este de bună calitate, cu aspect comercial 
și cu prețuri reduse

Solicitatorii se vor adresa la telefon 14 43 18

Deosebit de grăitor este șl comen
tariul presei indiene, care spune că 
„Studierea atentă a noului plan de 
dezarmare în trei etape ne convinge 
că nu poate exista plan mal practic 
decit acesta".

Reprezentanții oficiali al puteri
lor occidentale participante la Con
ferința de la Geneva au promis că 
vor studia cu atenție noile propuneri 
sovietice. Unii dintre el au recu
noscut chiar că ele permit realiza
rea unor progrese în activitatea co
mitetului celor zece state.

Orice om cinstit îșl pune însă din 
nou întrebarea: guvernele puterilor 
occidentale doresc să înceapă discu
ții serioase în legătură cu problema 
dezarmării, ori vor numai să arate 
în fața popoarelor că ar dori pacea?

Din comentariile presei america
ne, precum și din declarațiile fă
cute de către un reprezentant al 
Departamentului de Stat al S.U.A., 
reiese că deși propunerile sovietice 
sînt valoroase în sine, nu vor putea 
fi duse la îndeplinire decît într-un 
climat de încredere între state, cli
mat care în momentul de față nu 
există, din ’’auza eșecului conferin
ței de la Paris. In legătură cu a- 
ceasta ar putea fi pusă o nouă în
trebare • S.U.A. n-au torpilat oare 
conferința de la Paris, tocmai pen
tru a putea spune că din cauza eșe
cului acestei conferințe nu se poa'e 
ajunge acum la înțelegere ?

Prin acțiunile agresive care au 
dus Ia torpilarea conferinței de la 
Paris, diplomația S.U.A. au suferit 
o grea și rușinoasă înfrîngere. Ma
rea majoritate a locuitorilor globu
lui pămîntesc, și-au putut da seama 
că una spun cercurile conducătoare 
americane despre pace șl alta gîn- 
desc. Prin comportarea lor la Confe
rința de la Geneva, cercurile occi
dentale au prilejul să dovedească 
prin fapte, că doresc într-adevăr pa
cea. nu vorbind despre pace, ci lu- 
crînd în folosul ei. Occidentalii tre
buie să înțeleagă că încercînd să 
păcălească popoarele se păcălec, pe 
el înșiși, căci mașinațlunile lor nu 
mal prind : omenirea e vigilentă șl 
nu se va mal lăsa înșelată.

In august 1948, ta „Conferința mesei 
rotunde" de la Haga, unde s-au întru
nit reprezentanții Indoneziei și ai Olan
dei — șeful delegației olandeze s-a vă
zut nevoit să declare că guvernul olan
dez recunoaște independența Indone
ziei. Doar Irianul de vest rămîne însă 
vremelnic sub stăpirurea Olandei. Li
bertatea acestui rest de pămint (la 
drept vorbind de o întindere uriașă) va 
fi rezolvată cel mai tirziu pînă la 1 ia
nuarie 1961.

Dar iată că se apropie 1 ianuarie 
1961, și această obligațiune a fost fă
cută uitată. Ca o sfidare în plus. O- 
landa trimite pe pămîntul Irianului de 
vest noi forțe armate, în afară de cele 
staționate acolo.

Colonialiștii se străduiesc mereu 
să-si mențină și să-și întărească pozi
țiile in Irian. Ei au creat mereu noi 
baze militare, au întărit cu forțe poli
țienești, centrele populate: Hollandia, 
Monokwarii, Meranke, Fekfak etc.

Se vede clar că imperialiștii olan- 
dezt nu au de gînd să-și respecte obli
gațiile asumate. Acest pămînt este prea 
bogat, prea aducător de venituri uriașe.
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In cinstea celui de-al III-lea Congres al P.M.R.

Victorii de prestigiu 
ale sportivilor noștri

Minunatele condiții create de 
partid șl guvern au făcut ca în ul
timul timp mișcarea sportivă din 
țara noastră să înregistreze o serie 
de succese remarcabile. La diferite 
competiții internaționale sportivii 
noștri, luptând cu multă voință șl 
dragoste pentru culorile patriei, au 
reușit să cucerească titluri de cam
pioni olimpici șl europeni, sau au 
devenit recordmeni mondiali.

Numele maestre! emerite a spor
tului Iolanda Balaș, care deține re
cordul mondial la săritura în înălți
me, este astăzi cunoscut în toate 
colțurile lumii. Și asemenea ei avem 
numeroși sportivi care ne reprezintă 
cu cinste în întrecerile sportive in
ternaționale.

Săptămîna aceasta o serie de 
sportivi din țara noastră ne-au adus 
noi victorii de prestigiu, care au fost 
consemnate în toată presa de peste 
hotare. Astfel, duminică reprezen
tativa de rugbi a repurtat o strălu
cită victorie, întrecînd, pentru pri
ma oară, reputa'a echipa a Franței, 
cotată în prezent printre cele mai 
bune din lume. Cel prezenți la acest 
meci au trăit momente emoționante 
de bucurie. Componenții echipei 
noastre au desfășurat un Joc exce
lent șl au luptat cu o voință rar în- 
tîlnltă, făcînd pe reprezentanții 
Franței să părăsească învinși stadio
nul „23 August" din Capitală.

După meci, arbitrul italian Silvio 
Pozzl, care a condus această între
cere sportivă, a declarat:

— „Echipa romînă a luptat cu 
mult elan șl a arătat un progres re
marcabil față de ultimele Jocuri dis
putate cu reprezentativa Franței, 
obțlnînd o mare victorie".

Iar antrenorul șl selecționerul 
unic al echipei franceze, Marcel 
Laurent, cu care am stat de vorbă 
a doua zi, ne-a spus :

— „A fost un Joc viu disputat, 
așa cum n-am mal văzut de mult. 
Echipa d-voastră s-a întrecut pe 
sine. In special — înaintarea a ex
celat. Jucătorii romîni au arătat ca

Pămînt furat
Acest pămînt furat, cum îl numește în 
cartea sa publicistul Muhamaad lamin, 
este acoperit cu păduri (jungle) de ne
pătruns, unde trăiesc animale sălba
tice, cu blănuri de mare preț.

Țăranul indonezian care trăiește în 
Irianul de vest, sub stăpinirea colonia
liștilor olandezi duce o viață nemaipo
menit de grea.

Un fruntaș sindical din Irianul de 
vest spunea nu de mult: „Fluviul Digul 
(unul dintre apele Irianului de vest) 
este martorul mut al lacrimelor și su
ferințelor noastre. Departe de tot, pe 
cursul superior al fluviului, colonialiștii 
au organizat un lagăr de concentrare. 
Acolo au pierit sute dintre cei mai buni 
patrioți ai noștri. Și mereu, tot mat 
mulți luptători zac in acest lagăr al 
marții".

In timp ce luptătorii din Irian pen
tru libertate, pentru drepturi și inde
pendență putrezesc în asemenea lagăre 
bogățiile țării sînt duse de către colo
nialiști în Olanda. Ele sînt duse în 
Olanda să mărească huzurul capitaliș
tilor olandezi. Aur, petrol, fier, căr
bune, minereu de uraniu, nichel, lemn 
prețios, nucșoară, toi. felul de mirode
nii, blănuri, iată numai cîteva din 
imensele bogății furate de colonialiști 
din Irian.

Pe lingă mina hrăpăreață a colonia
liștilor se strecoară mina și mai hră
păreață a imperialiștilor americani. A- 
ceștia iau parte în mare măsură la 
prădarea Irianului de vest, străvechi 
pămint indonezian. Astfel, în cadrul 
companiei Nederlonsche Nieun Guinee 
Petroleum, care deține o concesiune pe 
zece milioane de hectare, 60 la sută 
din acțiuni aparțin americanilor, iar o- 
landezilor și englezilor 40 la sută. De 
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lități deosebite și au știut să anihi
leze toate acțiunile întreprinse de 
echipa noastră. Pentru aceasta me
rită felicitări".

Iată șl declarația pe care ne-a fă- 
cut-o Jucătorul Viorel Moraru, că
pitanul echipei noastre de. rugbi:

— „Trăiesc cele mal emoționante 
clipe din viața mea. Am obținut o 
victorie de mare prestigiu pentru 
culorile patriei noastre, victorie pe 
care am dorit-o atît de mult și pen
tru care ne-am pregătit intens. De
sigur, că acest lucru se datorește în 
primul rînd condițiilor optime ce 
ni s-au creat. Sînt nespus de bucu
ros că putem închina,această victorie 
marelui eveniment <jin viața poporu
lui nostru muncitor: al III-lea Con
gres al P.M.R.

Un alt rezultat remarcabil l-a ob
ținut în seara zilei de luni 6 iunie, 
în ultima zi a întrecerilor din cadrul 
campionatelor Internaționale de at
letism ale R.P.R., maestra emerită 
a sportului Iolanda Balaș. Ea a reu
șit să treacă, de o manieră care a 
entuziasmat pe spectatori, ștacheta 
ridicată la 1,85 m, stabilind un nou 
record mondial la proba de săritură 
în înălțime.

Apoi, mai putem menționa titlul 
de campion balcanic cucerit de spor
tivul romîn I. Pîrvulescu, la între
cerile de lupte clasice ce s-au desfă
șurat în orașul Burgas, din R. Pj 
Bulgaria, ca șl frumbsul succes ob
ținut de reprezentanta noastră, Olga 
Orban, clasată pe primul loc la con
cursul internațional de scrimă de la 
Varșovia.

★
Iată o serie de succese de presti

giu cu care he mîndrlm. Sînt victo
rii pe care sportivii noștri le închină 
celui de-al III-lea Congres al P.M.R. 
Sînt victorii care se consemnează 
cu litere mari în palmaresul mișcării 
sportive din țara noastră, care, sub 
conducerea partidului, cunoaște în 
zilele noastre o dezvoltare fără pre
cedent.

M. LERESCU

pe aceste pămtntări, țăranii aa fost 
alungați.

Dar așa cum frații de pe cele 3.0W 
de insule ale Indoneziei au știut să-și 
obțină libertatea și să și-o apere, va, 
ști cu sprijinul înțeleptului popor indo
nezian și poporul Irianului de vest 
să-și apere cauza sa, cauza întregii. 

Jndonezii.
GHEORGHE BICAZ

Negru pe alb
Fostul ministru turc Sa- 

med Agagoglu a fost arestat 
pe cînd încerca să treacă 
frontiera turco-greacă, traves-. 
tit în cioban.

Cînd din urmă l-au ajuns, 
I-au spus oamenii viol:
— Ca ministru, tu ne-ai „tuns"—■ 
Ca cioban... te tundem noi!

La întîlnirlle asociațiilor re
vanșarde din Germania occi
dentală. au fost Invitați ca 
„oaspeți de onoare" șl crimi
nalii de război Rogge șl ami
ralul Meyer.

Nu-1 de loc surprinzătoare 
Grija pentru Invitați, 
Fiindcă „oaspeții de-onoare" 
Sînt... șacali verificați!

V. F.
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